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Slovo starost y
Vážení spoluobčané,

jsme na konci volebního období 
2014–2018. Dovolte mi lehce toto 
období zhodnotit a bilancovat. Co se 
za uplynulé období povedlo a co se 
nepovedlo zrealizovat. Názor může 
mít každý rozdílný, ale myslím, že po-
zitiva převáží ta negativa. Je potřeba 
se na věci dívat s nadhledem a s od-
stupem času. Jsme malé město, kte-
ré řeší každodenní problémy, ale i ty 
dlouhodobé. Toto období lze orámovat 
dvěma největšími investičními akcemi 
za poslední dobu. Jedná se o rekon-
strukci budovy městského úřadu, kte-
rá proběhla v roce 2014–2015 a pro-
jektem, který právě vrcholí a je před 
dokončením, což je vybudování nových 
chodníků, parkovacích stání a veřej-
ného osvětlení v ulicích Zahrádky 
a Dlouhá. Oba projekty byly podpoře-
ny finančními prostředky z dotačních 
titulů. I v tomto období bylo město 
velmi aktivní v získávání finančních 
prostředků z dotací na projekty, které 
byly připravené k realizaci. Městu se 
podařilo včetně letošního roku získat 
více jak 33 miliónů korun z evrop-
ských fondů. S tím samozřejmě souvisí 
i pokrytí části nákladů z rozpočtu měs-
ta na dofinancování každého podpoře-
ného projektu. Na tyto projekty vydalo 
město více jak 42 miliónů korun. Kte-
ré další investiční projekty podpořené 
evropskými penězi vypíchnout? Určitě 
je to modernizace místních komunika-
cí v rámci II. a III. etapy v roce 2015. 
Jedná se o ulice Zahradní, Okružní, 
Rachvalská, Požárníků, V Kališti, 
Maštálkova a Na Krechtech.          

/pokračování na straně 2/

Dne 3. 9. 2018 proběhlo na školním 
dvoře každoroční slavnostní přivítání no-
vých žáků, prvňáčků. Čtyřicet devět párů 
zvědavých očí už od rána netrpělivě če-
kalo na své nové kamarády a samozřejmě 
na svojí novou paní učitelku. Třídní uči-
telkou 1. A je paní Mgr. Hana Morcová, 
nová posila našeho pedagogického sboru, 
asistentkou pedagoga je slečna Carmen 
Luisa Mesa. Třídní učitelkou 1. B je paní 
Mgr. Eva Kuželová, asistentkou pedago-
ga paní Jana Sýkorová. Prvňáčky přivíta-
li také jejich patroni, žáci devátých tříd, 
kteří v prvních týdnech pomáhali svým 
novým kamarádům zvykat si na nový 
školní život. Každý patron měl na starost 
dva až tři prvňáčky. Ráno patroni dopro-
vodili žáčky do jejich třídy, odpoledne 
jim pomohli na obědě ve školní jídelně 
a pak je odvedli do školní družiny. Byli 
jsme všichni velmi mile překvapeni, jak 
se deváťáci své nové role zodpovědně 
zhostili a s jakou trpělivostí přistupovali 
ke svým novým kamarádům. Touto ces-

tou bych chtěla ještě jednou všem patro-
nům poděkovat. 

Zajímala nás reakce žáků deváté třídy 
na jejich novou roli, a proto jsme jim po-
ložili několik otázek, ale na přání patronů 
neuvádíme jejich jména:

Co jsem očekával/a od patronství?
Čekala jsem, že to bude horší, že s námi 

děti nebudou chtít komunikovat, ale opak 
je pravdou. Myslím si, že mohu říct, že nás 
děti mají rády a my samozřejmě je. Jsem 
ráda, že jsem mohla být patronem. Těším 
se, až se zase uvidíme při nějaké společné 
akci.

Co mi patronství přineslo?
Nové zážitky s malými dětmi. Nové ka-

marády. Spolupráce s učiteli. 

Co bych popřál/a svým malým kamarádům 
do jejich nového života?

Popřál bych jim hodně úspěchů, no-
vých kamarádů a ať mají pěkné známky.

Kateřina Karnová
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Žáci letošní první třídy 1. A s paní učitelkou Mgr. Hanou Morcovou a se svými patrony z devátých tříd.

Součástí bohatého programu oslav 700 let Vlčího Pole byla 
i výsadba lip na návsi.

Výhled na Bousov, který se zvoníkovi naskytne každou neděli (text 
str. 7).

Žáci 9. tříd navštívili památník Lidice (text str. 11).

Na Bousovských slavnostech vystoupil i Josef Zíma.
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/dokončení ze strany 1/

Dále velmi důležitou akcí byla rekon-
strukce vodojemu v Horním Bousově. 
V neposlední řadě také rozšíření kapacity 
MŠ – nová pátá třída v budově ve Školní 
ulici, kde stavba právě probíhá. Nemalé 
prostředky se investují do intenzifikace 
čistírny odpadních vod, která je velmi 
důležitá pro další rozvoj města v nejbliž-
ším období. Jsem rád, že se podařilo najít 
společnou řeč se Středočeským krajem 
a zmodernizovat krajskou komunikaci 
z Horního Bousova do Dolního Bousova 
a konečně také krajskou komunikaci v uli-
ci Dlouhá a Zahrádky. Kompletní shrnutí 
je v tabulce viz níže:

Dále bych se chtěl zastavit u největ-
ších projektů, které byly financovány 
pouze z rozpočtu města. Jedná se ze-
jména o modernizaci místních komu-
nikací a chodníků a investice do budov 
ve vlastnictví města. Zde se jedná hlavně 
o opravy budov bývalých základních škol 
v Horním Bousově a ve Vlčím Poli. Dále 
investice do budov a zařízení ZŠ a MŠ. 
Vybudovali jsme naučné stezky v okolí 
našeho města a místních částí. Dále se 
město věnovalo i opravám kulturních 
památek, hřbitovních zdí, dělaly se inves-
tice do sportovních zařízení atd. Po celé 
období byly také podporovány místní 
spolky, sdružení a všechny jednotky sbo-
rů dobrovolných hasičů.

Viz tabulka na následující straně:

Slovo starosty
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ZREALIZOVANÉ PROJEKTY PODPOŘENÉ Z EVROPSKÝCH DOTACÍ 2014 - 2018 (v mil. korun)

Název projektu Poskytovatel Celk. výdaje Dotace EÚ
Spoluúčast 

města
Realizace

Přírodní zahrada MŠ v ulici Školní SFŽP 1 382 136 1 161 749 220 387 2015

Navýšení kapacity kompostárny SFŽP 2 139 280 1 829 520 309 760 2015

Zateplení budovy Městského úřadu + rekonstrukce SFŽP 24 852 283 2 274 940 22 577 343 2014-2015

Modernizace místních komunikací II.etapa ROP 6 920 442 5 375 328 1 545 114 2014-2015

Modernizace místních komunikací III.etapa ROP 6 971 979 5 167 507 1 804 472 2015

Rozšíření kapacity MŠ 1.NP v ulici Školní čp. 186 ROP 5 631 629 4 238 845 1 392 784 2014-2015

Oprava chodníků v ulici Okružní Středočeský kraj 1 144 540 447 514 697 026 2016

Oprava zvonice Střehom Středočeský kraj 311 140 200 000 111 140 2016

Stavební úpravy vodojemu Horní Bousov Středočeský kraj 2 445 462 1 700 000 745 462 2017

Restaurování krucifixu u Lukášových
Ministerstvo 

kultury
264 270 110 000 154.270 2017

Restarování Mariánský sloup na náměstí
Ministerstvo 

kultury
345 500 162 000 183 500 2018

Rekonstrukce veřejného osvětlení - místní části
Ministerstvo 

průmyslu 
a obchodu

1 384 613 722 556 662 057 2018

Celkem 53 793 274 23 389 959 30 403 315

Probíhající projekty před dokončením

Chodníky a parkovací stání ul. Dlouhá, Zahrádky SFDI 15 122 876 7 484 000 7 638 876 2018

Intenzifikace čistírny odpadních vod SFŽP 7 718 796 4 351 392 3 367 404 2018

Rozšíření kapacity MŠ 2.NP v ulici Školní čp. 186 IROP 5 794 812 4 749 999 1 044 813 2018

Celkem 28 636 484 9 849 791 12 051 093

Projekty Středočeského kraje

Průtah Horní Bousov - Dolní Bousov ROP 28 579 877 2015

Průtah ulice Zahrádky ROP 22 665 844 2015

Celkem 51 245 721

Probíhající projekty Středočeského kraje

Průtah ulice Dlouhá SFDI 22 449 307 2018
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Dále je nutné si uvědomit, že jsme 
jedno z mála měst a obcí v našem okolí, 
které je vlastníkem vodovodu, kanalizace 
a ČOV. Toto vlastnictví je spojeno samo-
zřejmě s údržbou a obnovou dané sítě. Ná-
klady na údržbu a povinné investice se po-
hybují v řádech miliónů korun ročně. Zde 
nás v nastávajícím období čekají investice 
do čerpací stanice Střehom a výměny 
hlavního přivaděče pitné vody ze Stře-
homi na okraj města u „Baráčku“. Město 
má zpracovaný projekt na záložní vrt pro 
zásobování našich občanů pitnou vodou. 
Myslím, že téma spotřeba a zásobování 
pitnou vodou nás bude provázet nejen 
v dalším období vzhledem měnícím se kli-

matickým podmínkám. Nutno říci, že je 
to i na vás občanech, jak se budete chovat 
a přistupovat ke spotřebě vody v našem 
městě. S tím souvisí i plánovaná změna 
územního plánu, která se právě rozbíhá. 
Změna řeší mimo jiné i novou lokalitu pro 
výstavbu rodinných domků v lokalitě v uli-
ci V Lipkách za železničním přejezdem.  

Nemohu opomenout údržbu a obnovu 
veřejné zeleně, veřejného osvětlení a úklid 
města. Všechny tyto zmíněné práce vyko-
návají zaměstnanci města nebo občané 
daných místních částí – ne žádná najatá 
firma nebo společnost. 

Velké téma je určitě kulturní a spole-
čenský život. Na něj bychom neměli zapo-

mínat. Díky práci zaměstnanců infocentra 
a knihovny, vedení základní a mateřské 
školy, díky práci několika dobrovolníků se 
podařilo nastartovat projekty a akce, které 
si získaly oblibu a opakují se každoročně. 
V tomto ohledu musím také vyzvednout 
činnost členů všech sborů dobrovolných 
hasičů, kteří pořádají a organizují nespo-
čet kulturních akcí pro občany všech gene-
rací. Myslím také, že nastavené podmínky 
podpory všech spolků a sdružení mají svůj 
význam a přispívají hlavně k výchově dětí 
a mládeže ve volném čase. 

Bohužel co nelze ovlivnit v našem měs-
tě je kvalita a sortiment nabízených služeb 
jako je ubytování, restaurace a obchody. 
Jsou výjimky, které se snaží občanům 
a návštěvníkům našeho města a okolí na-
bídnout to nejlepší, co je v jejich silách, ale 
celkově toto odvětví dlouhodobě skomírá.

Určitě jsem nedokázal zmínit vše, co se 
událo a zrealizovalo, ale podařilo se toho 
dost a věřím, že v podobném trendu bude 
město pokračovat dál. Vím, že v mno-
ha oblastech a odvětvích je co zlepšovat 
a měnit. Chtěl bych, aby naše město bylo 
pro všechny občany příjemným domovem, 
kam se budeme rádi každodenně vracet.

Nyní mi dovolte touto cestou poděkovat 
všem členům zastupitelstva za podporu 
a spolupráci, za odvedenou práci v uply-
nulém období 2014–2018. A také všem 
zaměstnancům městského úřadu, s který-
mi jsem mohl spolupracovat po tyto čty-
ři roky. Je nutné připomenout, že agendy 
a nároky na zaměstnance městského úřadu 
se neustále zvyšují díky neustálým změ-
nám a zvyšující se byrokracii. Ale i tak 
úkoly, které je nutné plnit během daného 
roku, zaměstnanci v neměnném počtu plní 
na výbornou. Důkazem jsou výsledky čas-
tých kontrol, audity atd.., které jsou hodno-
ceny bez pochybení a závad. Doufám, že 
nové zastupitelstvo města naváže na zapo-
čatou práci i v následujícím období a bude 
se podílet na dalším rozvoji našeho města.

Nyní bych se vrátil k aktuálnímu dění. 
Blíží se dokončení nových chodníků a par-
kovacích stání v ulici Dlouhá a Zahrádky. 
Stavební práce by měly být dokončeny 
do konce října. Poté bude následovat od-
straňování vad a nedodělků a následná ko-
laudace stavby. Co se týká projektu moder-
nizace krajské komunikace v ulici Dlouhá, 
zde byla stavba dokončena a zhotovitel M-
-SILNICE a.s. požádal o kolaudaci stavby. 
Investorem projektu je Středočeský kraj. 

Další stavba, která je v plném proudu, 
je vybudování páté třídy MŠ v objektu 

Dokončené projekty z rozpočtu města 2014-2018 (v mil. korun)
Název projektu Celk. výdaje Realizace

Oprava chodníků v ulici Zahradní 701 578 2015

Oprava místní komunikace Střehom 1 181 014 2015

Oprava chodníků v ulici Školní 517 851 2016

Oprava chodníků v ulici Brodecká+Lhotecká 1 572 711 2016

Oprava místní komunikace k vodojemu 501 000 2016

Oprava chodníků v ulici Nádražní I. a II. etapa 902 629 2016

Oprava chodníku v ulici V Lipkách I. etapa 683 650 2016

Revitalizace lipové aleje ulice V Lipkách 321 700 2016

Oprava střechy kaple Vlčí Pole 681 387 2016

Místní komunikace ulice Dubová včetně inženýrských sítí 6 022 827 2016-2017

Naučné stezky č.1 a č.2 670 000 2016-2017

Oprava plynových kotelen MŠ, ZŠ, fotbalový stadión 1 502 200 2016-2017

Parkoviště pod náměstím 1 254 630 2017

Oprava chodníku v ulici Příhonská 431 512 2017

Modernizace budovy ZŠ v H. Bousově 1 701 037 2017

Výměna oken v budově školy Vlčí Pole 421 705 2017

Nové herní prvky MŠ ulice Zahradní 677 261 2017

Pnové prostory pro Českou poštu čp.122 1 201 894 2017

SDH Horní Bousov - pořízení nového vozu 592 900 2017

Místní komunikace v ulici Javorová 2 350 547 2017-???

Oprava hřbitovní zdi v Dolním Bousově 2 642 544 2017-2018

Rekonstrukce hřiště fotbalový stadion 5 246 378 2018

Modernizace bytů v hasičárně Dolní Bousov 1 904 629 2018

Oprava chodníků v MŠ ulice Zahradní 749 995 2018

Vodní hospodářství - opravy + nové vodovodní přípojky 2 576 501 2015-2018

Modernizace veřejného osvětlení 1 784 404 2015-2018

Celkem 38 794 484
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Odpadov ý 
sloupek

Jak fungují úsporné žárovky?
Úsporné žárovky se při svícení neza-

hřívají tolik, jako klasické wolframové 
žárovky, mají delší životnost a hlavně 
šetří energii. V úsporných žárovkách se 
elektrický proud vede přes trubici obsa-
hující argon a malé množství rtuťové 
páry, vnitřní povrch zářivek je proto ješ-
tě pokrytý fluorescenčním povlakem, 
který mění energii výboje na viditelné 
světlo. Úsporné žárovky obsahují materi-
ály, které lze díky recyklaci znovu využít 
– sklo, kovy, plasty. Obsahují ale stopové 
množství rtuti. Nepatří tedy do popelni-
ce, ale do speciální sběrné nádoby.

A jak fungují oblíbené LEDky?
LED žárovky jsou na rozdíl od záři-

vek účinnější, odolnější a designově roz-
manitější. Také fungují na jiném princi-
pu. LED diodové osvětlení je založeno 
na jevu zvaném elektroluminiscence, 
který můžeme popsat jako přeměnu 
elektrického proudu na světlo. Diody 
fungují díky polovodičům skládajícím se 
ze dvou vrstev. Po připojení elektrického 
proudu se elektrony z první vrstvy pře-
souvají na druhou vrstvu a přebytečná 
energie se uvolňuje ve formě viditelného 
světla. LEDky na rozdíl od zářivek neob-
sahují rtuť. Obsahují však také materiály, 
které lze díky recyklaci využít, napří-
klad sklo, kovy, plasty. Odevzdat je mů-
žete na stejná sběrná místa a do stejných 
sběrných nádob jako úsporné zářivky. 
V Dolním Bousově je to konkrétně 
na sběrném dvoře a ve škole. 

Jindra Orságová

Vít ání občánků
Město Dolní Bousov zve všechny své nové občánky k slavnostnímu vítání, které se usku-

teční dne 3. 11. 2018. Vítat se budou děti narozené v období od 1. 1. 2018 do 31. 7. 2018. 
Přihlášku si rodiče mohou vyzvednout na matrice městského úřadu, případně ji naleznou 
na webových stránkách města nebo si ji mohou nechat zaslat mailem. Vyplněnou přihláš-
ku je třeba doručit na matriku a to nejpozději 5 dnů před stanoveným termínem konání 
akce. O hodině konání budou rodiče informováni na jimi sdělený kontakt. Případné bližší 
informace poskytne matrikářka městského úřadu, tel. 326 396 423, e-mail: matrika@
dolni-bousov.cz.

Marcela Jelínková

čp. 186 v ulici Školní. Zde jsou hotové 
hrubé práce. Nové instalace elektro, vody, 
topení, napojení na kanalizaci, výměna 
oken, nová přístavba pro sociální zaříze-
ní dětí MŠ. Probíhají přípravné práce pro 
vybudování výtahu a dvou venkovních 
přístupových schodišť. Budou následovat 
práce spojené s položením dlažeb, nové 
obklady, štukování, sádrokartony a poté 
kompletace rozvodných sítí. Dokončení 
díla je naplánováno do konce listopadu.

Finišují práce na opravě hřbitovních 
zdí na hřbitově v Dolním Bousově. Zbývá 
dokončit spárování nových zdí, očistit 
a otryskat pískovcové základy a dílo bude 
předáno městu.

Na konci měsíce srpna bylo dokončeno 
restaurování Mariánského sloupu na ná-
městí T. G. Masaryka. Restaurátorské 
práce prováděl ak. soch Martin Pokorný 
a jeho tým. Na opravu sochy byla poskyt-
nuta dotace z Ministerstva kultury ve výši 
162.000 Kč. 

Počátkem školního roku byly zakonče-
ny práce spojené s opravou chodníků pro 
děti v areálu MŠ v ulici Zahradní. Práce 
prováděla firma Miroslav Kršík pokrý-
vačství a stavební práce. Celkové náklady 
na rekonstrukci chodníků byly 749 995 Kč 
s DPH. Náklady byly hrazeny z rozpočtu 
města.

Během měsíce srpna byla dokončena 
kompletní rekonstrukce a modernizace 
hřiště na fotbalovém stadiónu. Práce pro-
váděla firma AGRO a.s. Celkové náklady 
na rekonstrukci byly 5 246 378 Kč s DPH 
a byly hrazeny z rozpočtu města. Nyní se 
plocha připravuje na postupné zatěžová-
ní. Probíhají práce spojené s pravidelným 
hnojením, sekáním, zavlažováním. V po-
lovině září byla plocha kompletně znovu 
propískována a provzdušněna. Počátkem 
října se sportovní klub rozhodne, podle 
klimatických podmínek a stavu hřiště, ko-
lik zápasů se v podzimním období na no-
vém hřišti odehraje. Fanouškové klubu 
budou včas informováni.

Město ve spolupráci s ing. arch. Kosí-
kem z Mladé Boleslavi a ing. arch. Bočkem 
z Písku započalo práce na změně územ-
ního plánu. Změna územního plánu řeší 
plochu o výměře 18.500 m2. Do změny 
jsou zahrnuty všechny návrhy, které byly 
v zastupitelstvu projednávány za uplynulé 
období od roku 2014. Termín pro dokon-
čení a schválení změny územního plánu je 
odhadnut na půl roku. 

Na konci září se rozeběhne projekt 
„Oprava místních komunikací a parkovišť 

v místní části Bechov“. Jedná se o kom-
pletní rekonstrukci komunikací na návsi 
v dané obci. Město oslovilo čtyři firmy 
do výběrového řízení. Nabídky podaly 
nakonec tyto firmy, COLAS CZ, a.s., H-
-INTES s.r.o. a GEMA MB s.r.o. Nejvý-
hodnější nabídku podala firma COLAS 
CZ, a.s. v celkové výši 3.327.245 Kč 
s DPH. Práce by měly být dokončeny 
do konce listopadu. Celkové náklady bu-
dou hrazeny z rozpočtu města. Souběžně 
proběhne i přeložka vrchního vedení (tele-
fony) společnosti CETIN do země. Chtěl 
bych požádat občany Bechova, kterých se 
bude stavba týkat, o maximální spoluprá-
ci, trpělivost a shovívavost po dobu stavby.

Nyní mi dovolte poděkovat všem po-
mocníkům, dobrovolníkům a zaměstnan-
cům města, kteří se podíleli na přípravách 
a organizaci 1. Bousovských slavností, 
které proběhly poslední víkend o prázdni-
nách na náměstí a za kostelem sv. Kateři-
ny. Město by chtělo založit novou tradici 
těchto slavností a pořádat je každoročně. 
Odměnou pro všechny byla velmi hojná 
návštěvnost i přes nepřízeň počasí, které 
nás potkalo. Zda byly slavnosti úspěšné 
či ne zhodnotí čas a ohlas návštěvníků. 
Už nyní organizátoři pracují na dalším 
ročníku, který se uskuteční opět na konci 
prázdnin.

Závěrem mi dovolte, pozvat všech-
ny občany našeho města, místních částí 
a okolí na oslavy 100 let republiky a ukon-
čení 1. světové války, které se budou konat 
v sobotu 6. 10. 2018. Je připraven bohatý 
program, který bude postupně probíhat 
na náměstí T. G. Masaryka, za kostelem 
sv. Kateřiny, na hřbitově v Dolním Bou-
sově a v areálu na „Školništi“. Podrobný 
program naleznete na poslední straně 
zpravodaje.

Přeji klidný podzim.
Miroslav Boček

starosta města
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Krátce z Bousovska
Modelářský klub Dolní Bousov zve obča-
ny na výstavu modelů letadel, lodí a že-
leznice spojenou s expozicí poštovních 
známek rovněž s touto tématikou. Výstavu 
můžete shlédnout v klubovně domu hasičů 
v ulici Požárníků od 16. do 20. října 2018  
v době od 12 do 18 hodin.                         

J. Hošic

Tohle nadělení – více než 200 žlutých 
rajčátek – se urodilo na jediné sazenici 
v kyblíčku na balkoně pečovatelského 
domu v Dolním Bousově. Sazenička byla 
před dvěma měsíci dárkem asi 30 cm vy-
sokým. Takové chuďátko to bylo, ale mělo 
se k světu. Padly jsme si spolu do oka 
a vzájemně se obdarovávaly. Já sazeničku 
3x denně zálivkou a další na noc, jednou 

týdně s přidáním hnojiva. Ona mne rados-
tí. Kéž by to tak bylo i mezi námi lidmi. 
Vzájemně se obdarovávat třeba jen úsmě-
vem, pozdravem, maličkostmi měnící se 
v zázraky." 

H. Čmelíková

Jako dlouholetý občan Dolního Bousova 
(narozený však na Moravě) bych rád vyjá-
dřil svůj velký dík a úctu panu starostovi 
Bočkovi, který se zasloužil spolu se svými 
spolupracovníky a firmou Svoboda, aby 
po postupných a dlouhodobých opravách 
a úpravách jednotlivých ulic se pěkné měs-

to Dolní Bousov nacházející se na kraji 
Českého ráje i se svým nádherným a po-
hledným centrem, kde se konají všechny 
akce určené pro občany, stalo městem 
krásným, k jízdě občanů i při chůzi bez-
pečným a podle mého názoru do Českého 
ráje patřícím.

Z. Popelka

Modrá krev Sobotecka. Sborník Modrá 
krev Sobotecka vznikl jako tištěná po-
doba devítidílného cyklu přednášek, kte-
rý se uskutečnil od září 2017 do května 
2018 v Sobotce. Přednášející z řad vyso-
koškolských pedagogů a dalších odborní-
ků se věnovali jednotlivým šlechtickým 
rodům vlastnícím hrad Kost a k němu 
příslušející panství i majitelům malých 
zámečků, tvrzí a statků v okolí, které pa-
třily od roku 1850 do správního okresu 
Sobotka (Mladějov, Samšina, Domousni-
ce, Vlčí Pole aj.). Z toho důvodu sem jsou 
zahrnuty i obce Sobotecka, které do roku 
1850 náležely k velkým sousedním pan-
stvím (Veliš, Kosmonosy, Mnichovo Hra-
diště apod.). 
Publikaci je možno zakoupit v infocentru 
v Kostelní ulici.

D. Říhová

Zájezd do divadla. Město Dolní Bousov 
nabízí zájezd na představení Stvoření 
světa – bez cenzury. Představení bude 
10. 11. 2018 od 19 hod., předpokládaný od-
jezd z DB v 16.30 z náměstí. Cena je 300,- 
Kč včetně dopravy, lístky jsou k dostání 
v infocentru. Tentokrát je to naposledy, co 
se jede do Divadla Radka Brzobohatého. 
Na jaro příštího roku je již v plánu návště-
va muzikálu.
Stvoření světa – bez cenzury: Komedie 
o tom, jak to tenkrát bylo doopravdy. Ještě 
stále věříte báchorce o jablku? Myslíte si, 
že Eva skutečně vznikla z Adamova žeb-
ra? Nezdá se vám, že už je čas dozvědět se 
konečně pravdu?! Nyní vám můžeme pro-
zradit tisíce let staré tajemství – všechno 
bylo úplně jinak!!!
Hrají: Jan Rosák / Vladimír Kratina, 
Rudolf Hrušínský ml., Valérie Zawadská, 
Milan Enčev, Romana Goščíková.

M. Jelínková

Publikace o našem regionu. Legionáři a 1. 
světová válka na Dolnobousovsku je název 
nové publikace z edice Bousovské regionál-
ní knihovničky. Autorem textu je Miloslav 
Ječný. Více o publikaci slovy autora:
Tato kniha nechce připomínat příčiny vzni-
ku 1. světové války, její průběh a konec. Ani 
důvody vzniku legií, jejich anabáze v Rusku, 
Francii a Itálii. To vše bylo popsáno a roze-
bráno v mnoha odborných publikacích. Tato 
kniha přináší souhrn dochovaných infor-
mací o první světové válce a o legionářích, 
jejichž autory jsou Bousováci, kteří prošli 
peklem války i legionářskou anabází, nebo 
jejich potomci. Součástí jsou i přehledy z růz-
ných informačních zdrojů. Berte tuto knihu 
jako malou vzpomínku na naše předky, kteří 
bojovali a umírali v první světové válce, kteří 
bojovali a umírali v legiích a svým působe-
ním se zasloužili o vznik samostatného Čes-
koslovenska.
Slavnostní křest knihy proběhne ve čtvr-
tek 4. října od 18 hodin v dolnobousov-
ské knihovně. Knihu za účasti potomků 
legionářů pokřtí starosta Miroslav Boček. 
Od tohoto okamžiku bude kniha v ceně 
90 Kč k dostání v místním infocentru. 
Bude ji také možné zakoupit ve stánku 
na náměstí v sobotu 6. října během oslav 
100 let samostatného Československa.  

D. Říhová

V této rubrice je místo i pro vaše sdělení, názory a zajímavé informace, na které byste rádi upozornili další obyvatele Dolního 
Bousova a okolí. Své příspěvky zasílejte emailem či poštou do redakce nebo je přineste osobně do infocentra v Kostelní ulici. 
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Z vony v Dolním Bousově
Jistě jste zaregistrovali, že se každou 

neděli rozezní nad naším městem zvon. 
Zvuk se nese z věže kostela sv. Kateřiny. 
Se svolením soboteckého faráře Pavla 
Michalce se u nás od adventu 2017 zvoní 
nedělní poledne. Ve zvonění se střídají tři 
muži: František Borovička, Pavel Nechán-
ský a Aleš Jakubec.

Do zvonice vede 75 schodů a odměnou 
je překrásný výhled do kraje i do centra 
města. Zvoní se na zvon z roku 1655, za-

svěcený sv. Mikuláši. (Je na něm nápis: 
Sancte Nicolae, ora pro nobis. To zname-
ná: Svatý Mikuláši, oroduj za nás.) 

Kromě tohoto zvonu je zde ještě menší, 
zvaný „umíráček“, na který se dnes už ne-
zvoní. Používal se jako oznámení úmrtí, ně-
kdy se říkalo, že se „zvoní hrana“, protože 
při zvonění na umíráček srdce zvonu nará-
želo jen do jedné hrany zvonu, ne do obou.

Na zvon se zvoní ručně – taháním 
za provaz se rozhoupe srdce, které pak tlu-

če do obou vnitřních stěn. Na zdi zvonice 
jsou digitální hodiny, které přesně odmě-
řují čas – zvoní se 5 minut. Když se blíží 
konec zvonění, zvoník brzdí zvon proti 
směru úderů.

Zvon se jednou za dlouhý čas musí 
otočit o 90 stupňů – jak srdce zvonu tluče 
do zvonoviny, ta se v místě nárazů postup-
ně odlupuje a zvon se oslabuje. Kdyby se 
neotočil, hrozilo by, že pukne.

Největším zvonem v ČR je zvon Zik-
mund ve věži katedrály sv. Víta na Praž-
ském hradě. Byl ulit roku 1549 a váží cca 
16,5 tuny. Zvoní jen při vybraných slavnos-
tech a obsluhují ho 4 zvoníci najednou. 
Zvuk, který Zikmund vydává, se rovná 
120 decibelům – dá se to nejlépe přirovnat 
ke zvuku, jaký vydává startující stíhačka. 

O Zvonu Zikmundovi se traduje, že 
pukne-li mu srdce, hrozí českému krá-
lovství nebezpečí. Srdce mu puklo v roce 
2002 a dva měsíce na to zasáhla ČR zatím 
největší povodeň s tisíciletou vodou.

Ke zvonu Zikmundovi se vztahuje ještě 
jedna zajímavá pověst. Když byl vyroben, 
dlouho stál na nádvoří Pražského hradu, 
protože se nedařilo tak ohromný a těžký 
zvon dostat nahoru do zvonice. Všechny 
provazy se přetrhly. Podle legendy dcera 
Ferdinanda I. Habsburského spolu s další-
mi dívkami upletla provaz z vlastních vla-
sů, a takové lano už zvon udrželo…

Pavla Bartková

Proč bi jí  z vony
Jsem rád, že se našla skupina dobrovol-

níků, kteří sami ze svého popudu přišli, 
jestli by mohli zvonit na zvon v kostele sv. 
Kateřiny a moc jim za to děkuji. Znovu 
tak začalo bít srdce nejen zvonu, ale také 
celé budovy, která vždy byla přirozeným 
centrem života místních lidí. 

Po dlouhá staletí zvony v našich ze-
mích ohlašovaly čas na práci, modlitbu 

i odpočinek a jsou tak neoddělitelnou 
součástí života náboženského i světské-
ho. Jejich zvuk nás vybízí k modlitbě – to 
když bijí ráno, v poledne a večer (kleká-
ní), nebo nás zvou do kostela, když vy-
zvánějí před bohoslužbou. Doprovází ale 
také život každého z nás, když slavnostně 
vyzvánějí při svatbách nebo jiných zvlášt-
ních příležitostech. Oznamují, že někdo 

zemřel – tzv. umíráčky a po pohřbu nás 
jejich zvonění vyprovází na cestu posled-
ní. Někdy také varovaly před blížícím se 
nebezpečím, nebo ohlašovaly mír. Zvony 
nikdy nevyzvánějí jen tak. Když uslyšíme 
jejich zvuk, můžeme se třeba na chvíli za-
stavit a vzpomenout na naše blízké, kteří 
nás na tomto světě předešli, nebo může-
me poděkovat za něco pěkného, co jsme 
ten den prožili.

o. Pavel Michalec

Ješ tě ke z vonům
K historii výše uvedeného zvonu je 

dlužno ještě doplnit, že byl, tak jako vět-
šina zvonů v Československu, během 2. 
světové války Němci zabaven a z Bousova 
odvezen. Zápis v kronice města říká:

„7. prosince 1942 – Němci nařídili ode-
vzdání zvonů a ponechali v Dolním Bousově 
na kostelní věži pouze 1 malý zvon tzv. „umí-
ráček“. Zvony potřebovali na výrobu granátů 
na frontu.“  

Rekvizice českých zvonů za 2. světové 
války

V listopadu 1941 vyšlo v Protektorátu 
Čechy a Morava vládní nařízení o ode-
vzdání zvonů. Zároveň vyšla prováděcí 
vyhláška, která upřesnila, že se nařízení 
vztahuje na všechny zvony z bronzu a že 
druh a účel zvonu nerozhodují. Nařízení 
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zahrnulo „zvony kostelní a klášterní, ...zvo-
ny na hřbitovech, v sadech, ve školách a ji-
ných profánních a církevních budovách“. 
V každé náboženské obci či farnosti mohl 
být ponechán jeden zvon, užívaný k vyzvá-
nění. Vyhláška stanovila, že se mělo jed-
nat zpravidla o nejmenší zvon ve farnosti. 
Okresní úřady rozeslaly všem vlastníkům 
formuláře ohlašovacích listů pro bronzové 
zvony. Vlastníci měli povinnost formulář 
podrobně vyplnit údaji o hmotnosti zvonu, 
průměru, výšce, tónu či ladění, roku ulití, 
výrobci, nápisu, použití, způsobu zavěšení 
a důvodu, proč byl zvon vynechán z rekvi-
zice během první světové války. 

Zvony se třídily do čtyř kategorií A, B, 
C, D, přičemž hledisko výběru bylo velmi 
přísné. Klasifikaci zvonů provedly nadří-
zené církevní úřady s pomocí pracovníků 
památkové péče. Kategorie D byla určena 
pro umělecky i historicky nejcennější zvo-

ny, a pouze takové měly být zachovány. 
Většinou se ani nesundávaly s věží a zůsta-
ly na původním místě. Naopak zvony ka-
tegorie A byly automaticky určeny k další-
mu zpracování. Podle tehdejší definice se 
jednalo o zvony bez větší hodnoty – tedy 
ulité v letech 1800 až 1900, či dokonce 
po první světové válce nebo tehdy ještě 
žijícími zvonaři. Následovala kategorie B 
jako první rezerva a kategorie C, tedy zvo-
ny umělecky a hudebně cenné. 

Do 15. února 1942 měly památkové 
úřady všechny zvony roztřídit a ohlašova-
cí listy zaslat odpovědnému ministerstvu 
průmyslu, obchodu a živností. Nato vlast-
níci nebo obce zajistily sejmutí zvonů kate-
gorie A, B, C a jejich shromáždění. Za ka-
ždý zvon či soubor zvonů vystavil okresní 
úřad stvrzenku o třech kopiích. 

Odvoz zvonů po Vltavě a po Labi 
do Německa (nejčastěji Hamburku) řídila 
instituce s názvem Říšský úřad pro železo 
a kovy se sídlem v Berlíně. Platila zásada, 
že nejdříve se nakládaly zvony nejméně 
cenné – kategorie A. Zvony kategorie B 
a C tvořily rezervu. Koncem roku 1942 
byla "zvonová akce" v podstatě skončena.

Na základě archivních dokladů lze 
konstatovat, že v průběhu poměrně krátké 
doby (necelého roku) proběhla na příkaz 
říšských úřadů rekvizice téměř 10 000 
zvonů z protektorátu do Německa. Dva 
průmyslové podniky tento materiál o cel-
kové hmotnosti 1563 tun okamžitě zpra-
covaly, a zlikvidovaly tak podstatnou část 

zvonového inventáře Čech a Moravy. 
K tomu je potřeba připočítat ještě cca 
3500 až 4000 zvonů odebraných z našeho 
obsazeného pohraničí. Český kampanolog 
Jaroslav Dobrodinský, který rekvizici zvo-
nů v letech 1940 až 1945 ze své profesní 
povinnosti sledoval, uvádí, že v Čechách 
zbylo (tzn. nebylo svěšeno) z předválečné-
ho počtu 13 %, na Moravě 6 % zvonů.

Celkem tedy bylo pro potřeby němec-
kých podniků odvezeno 13 000 až 14 000 
českých zvonů. Sečteme-li dnes dostupné 
údaje o zvonech vrácených z protektorátu 
a z pohraničních oblastí, dojdeme k číslu 
cca 2600 navrácených zvonů.

(zdroj: www.pamatky.bcb.cz/zvony/Rekvi-
zice-ceskych-zvonu-za-2-svetove-valky, autor: 
Radek Lunga; kráceno)

Z tohoto pohledu je o to větší štěstí, že 
zrovna dolnobousovský zvon „Mikuláš“ 
patří k těm zvonům, které „přežily“ a byly 
navráceny. Podle data ulití zvonu odhadu-
ji, že mohl být zařazen nejméně do kate-
gorie C, která sice byla sejmuta, ale měla 
přijít na řadu až úplně nakonec.  

K článku přikládám fotografie doku-
mentující svěšení a odvážení zvonů z dolno-
bousovského kostela. Na fotografiích jsou 
zvony dva. Nyní však ve věži visí jen „Mi-
kuláš“ a umíráček, který jako nejmenší byl 
původně farnosti ponechán. Kdy a při jaké 
příležitosti byl větší zvon vrácen, však ne-
vím. V kronice města jsem takový záznam 
neobjevila, oslovení pamětníci si na tuto 
událost nepamatují a dle sdělení sobotecké-
ho děkana Pavla Michalce: „Bohužel žádná 
kniha, která by obsahovala nějaké informa-
ce o dění v dolnobousovské farnosti na faře 
v Sobotce uložená není.“ Najdou-li se mezi 
čtenáři pamětníci, kteří o vrácení zvonu 
vědí, ať se ozvou redakci Bousováka. Ráda 
tuto informaci dodatečně uveřejním.

Dita Říhová
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Finanční pomoc pro rodiny s vážně 
nemocným dítětem

Pět rodin z Dolního Bousova a dalších padesát pět z Mladobo-
leslavska již dostalo finanční podporu nadace Dobrý anděl, která 
pomáhá také rodinám, v nichž se dítě potýká s vážným onemoc-
něním. Díky každoměsíčním příspěvkům dárců – Dobrých an-
dělů – mohou všechny těžkosti zvládat lépe alespoň po finanční 
stránce. Pomozte najít další rodiny, které tuto podporu potřebují! 

„Dětí s vážným onemocněním, jejichž rodiny by potřebovaly fi-
nanční podporu, je mnohem více. Rodiče často neví, že u nás mo-
hou o příspěvek požádat. Naší snahou je, aby se tato informace co 
nejvíce rozšířila,“ říká Petr Sýkora, spoluzakladatel nadace Dobrý 
anděl. „Některým rodinám poradí lékaři či sociální pracovníci přímo 
v nemocnici, jiným pomoc doporučí pacientské organizace. K mno-
hým z nich se ale i přesto tato informace nedostane,“ dodává. 

Komu nadace pomáhá? 

Dobří andělé pravidelně každý měsíc podporují rodiny s ne-
zaopatřenými dětmi, které zasáhlo vážné onemocnění. Typicky 
se jedná o onkologické onemocnění, selhání orgánů, vážné meta-
bolické poruchy,  těžká kombinovaná postižení, svalovou dystro-
fii Duchenne, cystickou fibrózu, nemoc motýlích křídel. Mimo 
vyjmenovaná onemocnění je možné také pomoci dětem, které se 
potýkají se vzácnými onemocněními a s těžkými kombinovanými 
poruchy (mentálními, smyslovými, tělesnými).

Kromě dětských pacientů podporují také rodiny s dětmi, 
v nichž onemocněl rakovinou jeden z rodičů. Za šest let fungo-
vání nadace podpořili dárci více než 5 643 rodin z celé České re-
publiky.

Jak můžete pomoci právě vy? 

Pokud máte ve svém okolí rodinu s takto vážně nemocným dí-
tětem, neváhejte jí pomoc nadace doporučit. Kontakt je velmi jed-
noduchý – stačí zavolat nebo napsat e-mail a pracovníci již zajistí 
vše potřebné. Důležité je nebát se ozvat, Dobří andělé rodinám 
rádi pomohou. 

Staňte se i vy Dobrým andělem.

Stačí krátká registrace na www.dobryandel.cz a můžete začít 
přispívat. Vaše finanční pomoc bude rodinám odeslána do po-
sledního haléře. Díky svému Andělskému účtu si navíc můžete 
přečíst konkrétní příběhy rodin, kterým pomáháte. 

Markéta Křížová
nadace DOBRÝ ANDĚL

V zpomínka na Jirku Jaroše
Říká se: Sejde z očí, sejde z mysli. Tvůrce 

tohoto přísloví se asi setkal s podobným 
přístupem k památce zesnulých, mohl také 
vidět, jak se rychle zapomíná na přátele, 
kteří se odstěhovali. Konečně – pravdivost 
tohoto přísloví si asi ověřil každý čtenář 
těchto řádků.

Zdaleka to však neplatí všeobecně a jis-
tě to neplatí v případě Jirky Jaroše z Hor-
ního Bousova. Stačí vyslovit jeho jméno 
a hned máme před očima jeho mohutnou 
postavu, vzpomeneme na jeho činorodost, 
na jeho obětavost v práci pro veřejnost, 
na jeho humor.

Pamatujeme ho jako hasiče. Přes třicet 
let byl velitelem hasičů v Horním Bouso-
vě, ať se sbor jmenoval tak či onak. Praco-
val i v okresním výboru, ale funkci musel 
opustit kvůli svým protinormalizačním 

postojům. Až po roce 1989 se stal předse-
dou hornobousovského sboru.

Vynikající bylo jeho působení na prk-
nech, která znamenají svět. Miloval ochot-
nické divadlo a režiséři o jeho zálibě dob-
ře věděli. Libošovice, Sobotka, Mladějov 
atd. – zde všude rád vystupoval, nejraději 
v komických rolích, kde si mohl i zazpí-
vat. Byl totiž i výrazným konferenciérem 
a zpěvákem tanečného orchestru Standy 
Suchánka v Sobotce; zpíval i v bousov-
ském Stojmíru. Ale velké výkony podával 
i v drobnějších charakterních postavách. 
Vzpomínám třeba na jeho vynikajícího 
sekerníka Brahu v sobotecké inscenaci Ji-
ráskovy Lucerny. A jak báječně „zapadl“ 
mezi filmaře u kola střehomského mlýna.

Trochu stranou zůstávala při vzpomín-
kách na něho skutečnost, že byl i velmi 

dobrým sportovcem, že se věnoval hlavně 
kopané, házené a stolnímu tenisu. I tato 
činnost, jako vše ostatní, znamenala vždy 
daleké dojíždění nejen na představení či 
utkání, ale mnohem častěji také na zkouš-
ky, tréninky, zájezdy atd.

Žil na rozhraní jičínského a mladobole-
slavského okresu, ve Střehomi a v Horním 
Bousově, pracoval jako dělník v boleslavské 
Škodovce. Jeho občanská angažovanost, 
jeho kulturní zájmy z něho učinily Osob-
nost. Osobnost, na kterou se nezapomíná.

Jirka Jaroš se narodil 16. srpna 1925 
v Mladé Boleslavi, zemřel 19. října 1998, 
tedy před dvaceti lety. Odešel předčasně, 
mohl s manželkou Libuší popsat ještě 
mnoho listů obecní i hasičské kroniky. Zů-
stává v naší paměti, i když jeho vrstevníků 
a přátel ubývá. Věřím ale, že o Jirkovi ví 
a bude vědět i nová mladá generace, neboť 
do historie kraje se zapsal natrvalo.

Karol Bílek
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Obk lopená k nihami
V příjemném prostředí cukrárny dnes se-

díme s  Magdou Procházkovou, která vedla 
zdejší dolnobousovskou knihovnu více než 
třicet let. Přestože je již několik let v důcho-
du, je stále v knihovnictví činná a knihami 
žije dál. 

Zuzana Zemanová

Jak dlouho jste pracovala jako knihovnice 
v Dolním Bousově?

Začala jsem po mateřské dovolené v roce 
1977. Tehdy se zde začala budovat středis-
ková knihovna, a tak jsem nastoupila. Ote-
vřeno bylo každý den, což zde bylo novin-
kou, jelikož do té doby zde byla knihovna 

otevřena jen jednou za týden. Jako knihov-
nice jsem pak pracovala až do důchodového 
věku. Když jsem začínala, byla knihovna 
v prostorách současné pošty, potom se stě-
hovala do budovy městského úřadu, a těsně 
po mém odchodu do důchodu, se dostala 
do krásných a velkých prostor opravené fary. 

Moudrost st ar ých zpěv níků
V mém pátrání po starých písničkách 

se mi občas dostane do rukou starý zpěv-
ník. Je to pro mě malý poklad. Kromě 
zapomenutých písní často bývá velmi zají-
mavý i úvodní text. Například ve zpěvníku 
Josefa Křičky, vydaného v roce 1936 pod 
názvem Pochodové lidové písně, sám au-
tor nabádá:

„Děti, 
zpívejte písně jen v čistém vzduchu a jen 

při pochodu na rovině (ne v prachu silnice 
nebo když jdete do kopce)!

Začínejte při dokročení levé nohy a vyzpí-
vejte všechny slohy. Mezi slohami pomlčte 
po vzájemném dorozumění osm (nebo i šest-
náct) kroků. V této volné chvilce si odpočine-
te i volně oddychnete.

Při dvojhlasém zpěvu pozor na nápěv 
(nožky not nápěvu směřují nahoru), druhý 
hlas je slabší prvního!

Správně oddechujte!

Zpívejte – nikdy nekřičte!“

Při čtení těchto řádků se mi vybavily 
černobílé filmy pro pamětníky, kdy se silni-
ce podobaly spíše polním neasfaltovaným 
cestám a auto jste na nich potkali jen velmi 
zřídka. Představit si ještě pochodující sku-
pinu dětí, která disciplinovaně zpívá jednu 
píseň za druhou, dokonce dvojhlasně, to už 
je jako z jiného světa. Doba prostě pokroči-
la a některé věci se už vrátit nemohou.

Ještě zajímavější je zpěvník Josefa 
Křičky Dítě a hudba, vydaný v Praze 
roku 1917. Velmi rozsáhlou úvodní studii 
napsal Ferdinand Krch. Začíná opravdu 
krásnými slovy:

„Nic neobohacuje život náš tak, jako naše 
jedenkráte probuzená touha po kráse. Jen 
tomu, kdo jde její cestou a komu je znám 
onen mučivě blažený neklid hledání, tvořící 
hybnou sílu našeho života, tomu platí tyto 
řádky...“

„…Toužili jsme to, co v nás umění probou-
zí a čím nás obohacuje, předat dětem, vésti 
je k takovému plnému, rozšířenému vnímání 
krásna. Odtud pramení naše snahy uvés-
ti v pohyb aspoň něco z oněch  tajemných 
tvůrčích sil, které posvátně kvetly lidovými 
písněmi, hrami, tanci, slavnostmi a obřady, 
pohádkami, krojem, malůvkami, stavbami 
– a to ne snad ve smyslu výroby kopií, bez-
životného a bezmyšlenkovitého napodobení, 
nýbrž ve smyslu přerodu k výrazu nového, 
dnešního, ovšem pravdivého tvůrčího projevu 
uměleckého.“

Protože zpěvník vyšel v roce 1917, kdy 
ještě trvala 1. světová válka, autor dodává: 

„Neboť všichni chceme věřit, že po přejití 
vichřice války zrodí se nový a lepší svět, že 
radost z krásnějšího života naučí nás zase 
zpívat a po svém vlastním a národním způ-
sobu umělecky tvořit. Že přerod ke svobodě 
a pravdě bude začátkem přerodu k dobru 
a kráse. Víme ovšem, že vývoj půjde pomalu, 
ale historie nepočítá na dny a měsíce, nýbrž 
na staletí a tisíciletí.“

Dále se pan Krch zamýšlí nad tím, proč 
je stále více dětí bez hudebního sluchu, 
proč již dávno neplatí: Co Čech, to muzi-
kant! Dochází k závěru, že začátek rozvoje 
hudebnosti dítěte začíná v raném dětství, 
rozvojem smyslů, rytmizace, melodických 
instinktů. Dítě dřív nevyrůstalo „mezi 
čtyřmi stěnami“, ale bylo neustále obklo-
pené přírodou, bezprostředně sálo a napo-
dobovalo zvuky, které slyšelo: štěkání psa, 
zpěv ptáčka, šumění listí ve větru, hučení 
ohně v kamnech…

„Pěstovati tento živý zájem dítěte pro 
zvuky a pohyb zvučících předmětů, aby se 
z nich těšilo… pěstění smyslu pro rytmus 
boucháním, tlučením, tleskáním, přešlapo-
váním, tančením – to jsou první kroky k vý-
chově hudební… Pro začátek úplně dostačí, 
prozpěvuje-li si matka sama při práci, ne-

okřikuje-li děcko, když si brouká a třebas 
dosti jednotvárně houká, kuká… dovolí-li 
svému broučkovi, aby si klepal hračkou 
a poslouchal různé ty zvuky... Upozorňuje-
-li na všecko, co kolem se hýbá a vydává 
zvuk a podporuje-li napodobení toho, zpívá-
-li mu ke spánku, na kolenou houpe a tan-
čí s ním… pak dává mu ten nejsprávnější 
a nejšťastnější základ.“

Ferdinand Krch dále popisuje na prak-
tických příkladech rozvoj rytmizace a dů-
ležitost spontánního pohybu dítěte. Spon-
tánnost a aktivní živá hra se táhne knihou 
jako červená nit. Autor v souvislosti s tím 
řeší otázku nacvičování různých dětských 
vystoupení, kdy se právě častým opaková-
ním naučeného spontánní prožitek a ra-
dost ze hry zcela vytrácí…

„Potom teprve přijdeme na řadu my, kteří 
vychováváme. Při této práci plné zodpověd-
nosti, na jedné straně hlas krve naší velí 
nám vrátiti se na někdejší správnou a přiro-
zenou cestu národní kultury, přiblížit se dle 
možnosti zase přírodě a jejím metodám – 
a na druhé straně chápeme, že nelze jen pro-
stě kopírovat a opakovat to, co vytrysklo kdy-
si citovou nutností přímo ze života. Že ani 
nelze vyvolávat k novému životu věci odum-
řelé, nýbrž že se musíme snažit k podobné 
poctivosti žití a cítění i dnes, ve své době, se 
svými názory a svými požadavky krásna…“

Další slova pana Krcha neplatí jen pro 
hudební výchovu, ale po více než 100 le-
tech jsou obecně platná pro nás všechny, 
bez rozdílu věku:

„Držme se pevně a s láskou svých kořenů 
a nechtějme hned spolykat všechny světové 
kultury…

Držme se pevně a s láskou svých kořenů, 
jen tak můžeme pro sebe a tím i pro ostatní 
svět stvořiti něco původního a vlastního, čímž 
můžeme cizině imponovat a obohatit všecky. 
Ssát můžeme všecko, co je krásné, ale za své 
přijměme jen to, co jsme po svém, svou krví 
prožili...“

Pavla Bartková
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Žáci devát ých t říd nav š tí v ili  zámek 
v L ánech a Lidice

Naše škola využila nabídky Správy 
Pražského hradu, která ve dnech 6. a 7. 
září zpřístupnila při příležitosti stého vý-
ročí založení Československa letní sídlo 
našich prezidentů – zámek v Lánech. Pro 
školní skupiny bylo rezervované dopole-
dne prvního dne. O prohlídku byl veliký 
zájem, my jsme měli štěstí, že paní ředi-
telka zareagovala okamžitě a že se nám 
podařilo získat povolení k návštěvě. Pro-
hlédli jsme si místa, do nichž se zpravidla 

dostanou kromě prezidenta a první dámy 
jen oficiální návštěvy prezidenta. Už prv-
ní den přišlo téměř osm tisíc návštěvníků, 
z toho byly dva tisíce žáků základních 
a středních škol.

Protože termín naší návštěvy byl stano-
ven na 8:50, museli jsme si přivstat. Z Dol-
ního Bousova jsme odjížděli už v šest 
hodin ráno. Školní výpravy vstupovaly 
do zámecké zahrady v pětiminutových 
intervalech. Za vstupní branou, střeženou 

ozbrojenými příslušníky Hradní stráže, 
jsme nejprve museli projít bezpečnostním 
rámem, podobně jako na letišti. Každý 
návštěvník musel také ukázat obsah svého 
zavazadla. Chvíli trvalo, než jsme si vystáli 
frontu a dostali se do zámku. U hlavního 
vchodu nás přivítal historik Jaroslav Soj-
ka, hlavní kurátor sbírek Pražského hradu. 
Řekl nám něco o historii lánského zámku 
a posléze nás předal dalšímu průvodci. 
Prohlídka byla zorganizovaná tak, že v ka-

Jak velká byla tehdy spádová oblast dolno-
bousovské knihovny, a jak je tomu dnes?

Obhospodařovala jsem celkem osm 
oblastních knihoven – Horní Bousov, 
Bechov, Rohatsko, Skyšice, Řitonice, Do-
mousnice, Veselici a Vlčí Pole. Každé tři 
měsíce se měnily soubory knih v těchto 
pobočkách. Dnes zůstal pouze Horní Bou-
sov a Bechov.

Jak se za minulého režimu vybíralo, co při-
bude do knižního fondu?

Měla jsem dáno procentuálně kolik dět-
ské literatury, kolik beletrie, literatury faktu 
a podobně mám doplnit. Peněz na to mno-
ho nebylo, ale ono mnohdy nebylo moc ani 
z čeho vybírat. S dnešní dobou, kdy je mož-
ná zase přehršel knih, se to nedá srovnávat. 

V čem je jiné knihovnictví dnes a před lety?

Především i do knihovnictví vstoupily 
počítače. Knihy i čtenáři se evidují elek-
tronicky, a máme tak možnost být v pro-
pojení i s jinými knihovnami. Tady v dol-
nobousovské knihovně máme obrovskou 
výhodu, že v rámci středočeských kniho-
ven funguje výměnný výpůjční fond knih 
například z Kladna, kde jsou výborně zá-
sobeni. Čtenáři se tak dostanou opravdu 
k velkému množství vydaných titulů. 

Přijdeme do knihovny, vybereme si knihu, 
paní knihovnice nám ji zapíše, a my odchá-
zíme. Jakou práci knihovnice, která jistě 
zabere daleko více času než knihu vydat, 
čtenáři nevidí? 

Tak především je to evidence nových 
knih, je nutné je zapsat, roztřídit, obalit, 
založit, mít přehled o tom, co vychází, 

pracovat právě s výměnnými fondy pro po-
bočky a další. Je toho mnoho. 

Když se díváte na mladou generaci nových 
čtenářů, jakou proměnou za těch třicet let 
prošli?

Především současné děti čtou daleko 
méně. Je doba počítačů, mobilů a podob-
ných technických vymožeností a kniha 
se dostává do pozadí. Základem všeho je, 
aby se v rodině dětem četlo. Třeba před 
spaním. Dítě tak je v kontaktu s knihou 
od mala, je to pro něj přirozené. Když se 
doma nečte, ale místo společně strávené-
ho času se pustí televize, je to velká škoda. 
Mám několik vnoučat, a moc ráda jim čtu. 
Začínali jsme vždycky Krtečkem.  

Jaký žánr ráda čtete vy? 

Vždy jsem velice ráda četla detektivky, 
ale protože poslední dobou mám pocit, že 
těch detektivek v reálném životě mám až 
až, tak raději sáhnu po pěkném cestopisu, 
občas i po červené knihovně. Často však 
čtu knihy zcela jiného ražení, musím mít 
přehled o tom, co v knihovně na Horním 
Bousově půjčuji. Mnohdy se právě od toho 
odvíjí, co budu číst.

Jakou knihu právě teď máte rozečtenou, 
nebo je jich více?

Momentálně čtu od Marcely Mlynářo-
vé titul z Lodiček do holin. Je to humorně 
laděný příběh o změně životního stylu, 
kdy se hlavní postava přestěhuje z centra 
Prahy na samotu na venkov. Nejsem ten 
typ čtenáře, co má rozečteno mnoho knih 
najednou. Čtu vždy jednu knihu, pěkně až 
do konce. Pak teprve vezmu do ruky další. 

Píšete si čtenářský deník?

Ne, deník si nepíšu, ikdyž se přiznám, 
že vzhledem k mé krátké paměti, už jsem 
nad tím uvažovala. Můj muž už začal, tak 
se pravděpodobně brzy nechám inspirovat. 

Stýská se vám po práci v knihovně?

Vzhledem k tomu, že pravidelně každé 
pondělí obhospodařuji knihovnu v Hor-
ním Bousově, tak nestýská. Jsem stále 
v kontaktu se čtenáři i knihami. Chtěla 
bych poděkovat Olině Třískové a Ditě Ří-
hové, které mají na starost jak knihovnu, 
tak i kulturní akce pořádané v prostorách 
knihovny, protože bez jejich píle bychom 
neměli tolik spokojených čtenářů. 

Magda Procházková
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ždé místnosti na nás čekal jiný průvodce. 
Ve všech prostorách zámku dohlíželi také 
příslušníci Hradní stráže.

Během prohlídky jsme se dostali na-
příklad do Modré a Žluté jídelny, která 
v případě potřeby slouží i jako salonek. 
Právě zde zpravidla hostí čeští prezidenti 
oficiální návštěvy. Prohlédli jsme si také 
přípravnu jídel, kuchyně je ovšem v jiném 
křídle budovy. Viděli jsme, jak uspořádala 
salonek a slavnostní prostření stolu paní 
Livie Klausová. Každá první dáma má 
možnost upravovat jednotlivé místnosti 
podle svého vkusu. Paní Zemanová této 
možnosti doposud nevyužila.

Kromě těchto reprezentativních pro-
stor jsme mohli navštívit i pracovnu, v níž 
často pracoval Tomáš Garrigue Masaryk, 
či jeho knihovnu, která má nevyčíslitelnou 
hodnotu. Byly sem přiváženy knihy z Praž-
ského hradu, zde se také setkával s literáty, 
například s Karlem Čapkem. Mimo jiné 
jsme si mohli prohlédnout i vystavené do-
bové artefakty ze života prvního českoslo-
venského prezidenta, který si zámek velmi 
oblíbil. K vidění je například jeho klobouk 
či set porcelánového a stříbrného nádobí. 

Jedním z nejzajímavějších artefaktů 
byla posmrtná maska prezidenta, která 
byla zhotovena krátce poté, co Masaryk 
v roce 1937 na zámku skonal. Byla zde 
vystavena také posmrtná maska Edvarda 
Beneše, ten však zemřel v Sezimově Ústí.

Návštěvníci zámku měli možnost na-
vštívit prostory prvního patra, druhé 
patro, v němž jsou soukromé pokoje, sa-
mozřejmě přístupné nebylo. V tyto dny 
ani nebylo možné potkat na zámku pana 
prezidenta s chotí, neboť prezident tráví 
čas během pracovních dnů na Hradě či 
v Lumbeho vile, do Lán přijíždí případ-

ně večer. Dobová atmosféra jednotlivých 
místností byla umocněna nádhernou kvě-
tinovou výzdobou.

Navštívili jsme také kostel Nejsvětější-
ho Jména Ježíš, který stojí v sousedství zá-
mecké budovy, s níž je spojen nadzemním 
přístupem z prvního patra. Návštěvu lán-
ského zámku jsme zakončili procházkou 
zámeckým parkem. V rozsáhlém anglic-
kém parku najdete rybník Bahňák, velký 
palmový skleník, můžete zajít i do přilehlé 
Lánské obory. K zámku také patřil hospo-
dářský dvůr. Okolí rybníčku, na jehož hla-
dině „pluly“ květy růžových a bílých lekní-
nů, je velmi romantické. Můžete posedět 
na jedné z laviček, jejichž intimitu posky-
tují vzrostlé stromy, nebo můžete využít 
lávky vbíhající nad hladinu. Milovníky an-
tiky nadchne fontána s dórskými pilastry. 
Je dílem architekta Josipa Plečnika. Pět 
lvů chrlících vodu představuje Čechy, Mo-
ravu, Slezsko, Slovensko a Podkarpatskou 
Rus jako symbol pěti sloupů Republiky 
československé. Za krásných letních dní 
se zde scházeli též "Masarykovi a Čapko-
vi" Pátečníci. 

Dalším místem, které žáci devátých 
tříd v doprovodu svých dějepisářů, Jiří-
ho Kužela a Ingrid Mendlíkové, navštívi-
li, byl památník Lidice. Zde jsme strávili 
větší část odpoledne. Měli jsme objednaný 
vzdělávací seminář na téma Den, kdy se mi 
změnil život. Účastníci semináře zažijí for-
mou dramatické výchovy na vlastní kůži 
příběh židovského chlapce a lidické dívky, 
snaží se hlouběji pochopit příčiny a dů-
sledky druhé světové války, které měly vliv 
na život lidí rozličných národností i sociál-
ních pozic. Naši žáci přistupovali k tématu 
s vážností, projevili velice dobré znalosti, 
aktivně spolupracovali s lektorkami, sna-

žili se vcítit do role. Myslím si, že tragické 
osudy obou dětí je nenechaly lhostejné, 
že jimi otřásly a že si začali uvědomovat, 
kam až může vést totalita a nedemokratic-
ké smýšlení. Žáci si během projektu pro-
hloubili své dějinné vědomosti a vytvořili 
si hlubší vztah a správný postoj k tématu. 

Z galerie jsme se přesunuli do růžové-
ho sadu. Iniciativa k jeho založení vznikla 
v Anglii, kde 10. června 1954 vystoupil 
s touto myšlenkou spolek Lidice budou žít, 
jehož předsedou byl Sir Barnett Stross, po-
slanec britského parlamentu. Sad byl zalo-
žen v červnu 1955 pod názvem Sad míru 
a přátelství. Sad je umístěn na území 3,5 
ha mezi dřívějšími a nově založenými Li-
dicemi. V současné době obsahuje celkem 
240 odrůd růží v počtu více jak 24 tisíc 
keřů, které jsou pravidelně doplňovány 
a obměňovány.

Odtud směřovaly naše kroky k Pomní-
ku dětským obětem války. Jeho autorkou 
je sochařka Marie Uchytilová. Bronzové 
sousoší lidických dětí se rozhodla vytvořit 
v rove 1969, první tři sochy financovala 
sama, poté sháněla peníze velmi těžce. Dvě 
desetiletí trvalo, než vytvořila 82 dětských 
soch. Tváře dětí nenesou pravou podobu. 
Hlavním důvodem je to, že kdyby tomu 
bylo naopak, staly by se bolestnou vzpo-
mínkou pro matky, které své děti přežily.  

Od pomníku nás paní průvodkyně za-
vedla na pietní území, ukázala nám pa-
mátník lidickým obětem, místo Horákovy 
stodoly, kde byli postříleni všichni muži 
nad patnáct let, vypověděla nám celý tra-
gický osud vesnice a jejích obyvatel. Osud 
lidických mužů, žen i dětí mnohé žáky vel-
mi zaujal, živě diskutovali a námi učiteli 
i s paní průvodkyní, dotazovali se na po-
drobnosti, uvažovali, jak by reagovali oni 
sami a zda mohli na páchané násilí nějak 
reagovat lidičtí muži. 

Závěr naší exkurze patřil prohlídce mu-
zea. Ta začíná zhlédnutím filmu, který za-
chycuje poklidný život Lidic před válkou, 
ale i záběry natočené Němci během likvi-
dace této malebné vesnice. V expozici si 
můžou návštěvníci prohlédnout fotografie 
lidických občanů, poslechnout si, co psaly 
lidické děti příbuzným v době, kdy už bylo 
rozhodnuto o jejich osudu, zaposlouchat 
se vzpomínek lidických žen, které se vrá-
tily domů, ale nenašly zde ani své děti, ani 
své muže, ani svůj dům.

Jsem přesvědčená, že zážitky z celého 
dne, umocněné slunečným počasím, zane-
chaly v nás všech hlubokou stopu.

Ingrid MendlíkováŽáci 9. tříd na prohlídce zámku v Lánech
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Opět T ýden k nihoven
Registrace zdarma – Amnestie dlužníků – Beseda – Divadlo – Kino

Pokud nechodíte do knihovny, ale pře-
mítáte o přihlášce, pak využijte 22. roč-
níku kampaně na podporu čtenářství na-
zvané Týden knihoven. Začne v pondělí 1. 
října a potrvá do soboty 6. října a knihov-
ny v České republice se budou předhánět 
v lákání klientů nabídkou zajímavého pro-
gramu i odpustků.

A tak dolnobousovská knihovna i le-
tos přichystala několik akcí pro všechny 
věkové kategorie. Jak je zvykem, po celý 
týden nabízíme pro nové čtenáře registra-
ci na následující rok zdarma. Každoročně 
dáváme šanci i hříšníkům, kterým budou 
(pokud knihy přijdou vrátit v tomto týd-
nu) odpuštěny všechny upomínky!

Téma letošního ročníku celostátní akce 
je lokální historie. V souladu s tímto téma-
tem jsme pro své čtenáře a obecně občany 
Dolního Bousova přichystali slavnostní 
křest publikace z dolnobousovské historie. 
Po dvouleté pauze vychází další, tentokrát 
již čtvrtá publikace z edice BRK neboli 
Bousovská regionální knihovnička. V této 
brožuře s názvem Legionáři a 1. světová 
válka na Dolnobousovsku shromáždil Mi-
loslav Ječný dostupné informace o průbě-
hu první světové války v Dolním Bousově 
a jeho blízkém okolí. Do publikace byly 
zahrnuty i informace z blízkých menších 
obcí, které pravděpodobně nebudou mít 
kapacitu toto téma pro svou obec zpra-
covat samostatně. V knize tak najdete in-
formace o legionářích a padlích vojínech 
z obcí Obruby, Obrubce, Střehom, Do-
mousnice, Přepeře, Dobšín a další.

Slavnostní křest knihy nejprve uve-
de hudebně literární pásmo písní Karla 
Hašlera sestavené u příležitosti 100 let 

republiky. Účinkuje ženský pěvecký sbor 
Carillon z Bělé p. Bezdězem. Křest knihy 
za účasti potomků legionářů a za účasti 
starosty města proběhne ve čtvrtek 4. října 
od 18 hodin v podkroví městské knihovny.  

Jak je dobrým zvykem přinášíme opět 
divadelní představení pro děti ve věku 
od 3 do 9 let. Ve středu 3. října od 16 hodin 
přijďte na pohádku o pejskovi a kočičce. 
Hraje Nezávislé divadlo z Holých Vrchů.

V pátek 5. října připravujeme pravidelné 
kino v knihovně. Tentokrát budeme v pod-
krovním sále na plátno promítat  český 
film Na krátko. Je to drama o chlapci Ja-
kubovi, který zjistí, že celý jeho dosavadní 
život byla lež. A jemuž nezbude, než oka-
mžitě dospět a se ztrátou iluzí se vyrovnat 
a nebo skončit špatně. Pomoct mu nemůže 
nikdo. Ani matka, protože to ona mu lhala 
a tu pohádku o tatínkovi, který se mu ne-
může věnovat, protože brázdí moře na za-
oceánské lodi, si vymyslela. Ani otec, který 
na něj ve skutečnosti celý život kašlal a teď 
se chce starat, ale jen proto, že o něj jeho 
„opravdový“ syn z manželství nestojí. A ať 
je jaký chce, kapitán tedy rozhodně není.  
Začínáme v 19 hodin, vstupné 50 Kč.

A na závěr je tu jako vždy půjčovní sobo-
ta! Nestačí vám k návštěvě knihovny celý 
TÝDEN? Pak se na vás těšíme i v sobotu 
6. října 2018 od 9 do 16 hodin – přijďte si 
v klidu vypůjčit něco příjemného na dlou-
hé podzimní večery – ať již knihu, časopis 
nebo společenskou hru. Po celou sobotu 
bude k dostání nově pokřtěná kniha o le-
gionářích.

Nashledanou s Vámi v knihovně se těší

Olga Třísková a Dita Říhová

Knižní novink y
Tipy z městské knihovny:

Dětská literatura:
 Dej gól, Carlosi! (J. Belan)
 Auta 3 (Disney)
 Pták & Veverčák na ledě (J. Burks)
 Superman. Kniha druhá

Krimi:
 Sucho (J. Harper) Odlehlý austral-

ský venkov odkrývá svá dávná ta-
jemství. Zoufalý čin v malém městě 
s velkými tajemstvími.

 Pět mrtvých psů (M. Sýkora) Ko-
misařka vyšetřuje noční loupežné 
přepadení, během něhož skupina 
maskovaných mužů ukradla z olo-
moucké zoologické zahrady tři se-
veroamerické medvědy a současně 
zavraždila vrátného. 

 Smrt v sutinách (A. Granger) V su-
tinách vyhořelého starobylého 
cotswoldského statku je nalezena 
mrtvola. Dům byl roky opuštěný, 
ale povídá se, že jeho majitel se tam 
před požárem vrátil.

 Vykoupení (M. Goffa) Detektiv Sy-
rový odjíždí do rodné vsi i se svou 
malou dcerou. Po příjezdu je však 
konfrontován s podezřelým úmr-
tím. Miko pochopí, že tentokrát jde 
o život i jemu.

Romány:
 Ztracené (E. Urbaníková) Šest 

žen, které se zamilovaly do mus-
lima.  A pak se všechno změnilo 
a nic už nebylo jako předtím. Zná-
má slovenská autorka se setkala se 
šesti Evropankami. 

 Dědina (P. Dvořáková) Lehce hu-
morný příběh jedné současné ves-
nice. Hranice rozorané mezi poli 
i lidmi. Hospoda, malá prodejna, 
zabíjačky… a sám život. 

 Vespasián. Padlý římský orel (R. 
Fabbri) Na počátku roku 41 se Řím 
zmítá v nepokojích. Sabinus a čle-
nové pretoriánské gardy zavraždili 
Caligulu a císařem prohlásili Clau-
dia.

 Ve stínu knížecího stolce (H. 
Whitton) Děj románu líčí osudy ne-
právem opomíjeného rodu Děpolti-
ců. S napětím budeme sledovat střet 
2 významných větví přemyslovské 
dynastie a jejich boj o moc, o krá-
lovství a také o lásku.
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Na úpatí Hor
Rozhodl jsem se dnes věnovat převáž-

ně místu, kde pro mne zůstává genius loci 
pořád výrazný. Nejprve ovšem technickou 
poznámku – když jsem spojení slov z nad-
pisu použil kdesi v novinách, neznale se 
snažili odstranit velké písmeno poslední-
ho slova. Zde jistě obstojí. 

Hora nad Rohatskem jsou se svojí ná-
horní plošinou a od ní výrazným klesáním 
krajiny významná i z hlediska ornitologic-
kého. Řeč bude o podzimní migraci ptáků, 
letících ze severu, severovýchodu či seve-
rozápadu. Jsme v srdci Evropy, proto pro 
nás zmíněné směry platí. Já jsem si pro 
svůj poslední pokus v specializaci vybral 
sníženinu mezi Bousovy v místech, kde 
zůstala v krajině zachována sezónní vodo-
teč s litorálními porosty, stékající z Hor. 
Místo, ležící přes silnici od staré kačenár-
ny Červenského rybníka. 

Do prostoru k Horám vedly kdysi ces-
ty od města lemované keři šípků, které se 
otrhávaly do výkupu. Proto v úvodu řeč 
o atmosféře místa, s rodiči jsem tam jez-
dil. A nedá příliš práci ve vzpomínkách 
dohlédnout otisků dětských bot, krajina 
domova podobné umí. Než se definitivně 
obklopíme křídly slavíků, rád bych dopl-
nil, že lokalita je významná rovněž arche-
ologicky, což se ve městě ví.

Když školní prázdniny postoupí k půli 
července, noci, které byly do té doby klid-
né, se začínají plnit křídly tažných ptáků. 
Ano, tak brzy někteří odlétají, což se do-
nedávna nevědělo. A co se neznalo vůbec, 
že mezi pěvci jsou zastoupeni i slavíci. 
Dva roky jsem chystal finální průzkum 
nahodilými odchyty a letos jej uskutečnil. 
Obrovským přínosem bylo počasí, které 
drželo tropickou tvář po celé prázdniny 
a tak jsem jedním z mála, kdo na drastické 
sucho si stěžovat nedovolí. Pokud už se ob-
lačnost objevila, výzkum to jen okořenilo 
a nabídlo potřebná porovnání. Výsledky 
předčily očekávání a nyní se tříděné chys-
tají k opublikování. Jsem hrdý, že se s nimi 
znovu sveze krajina, kterou mám rád. 

Prohlédnout tahovou nocí znamenalo 
večer za světla do příčné uličky (vysekaný 
pruh vegetace) vypnout nárazovou síť, při-
pravit přehrávač hlasů, poté vše stáhnout 
do „polohy nula“ kvůli netopýrům, uleh-
nout u silnice do auta, nechat se po půlnoci 
mobilem vzbudit a chytání začít. Ukazuje 
se, že (nejen) slavíky je možné z oblohy 
do místa stáhnout umělým zpěvem v čase 
zhruba dvě hodiny před rozedněním, kdy 
snižují letovou hladinu a hledají příhod-
né místo budoucí tahové zastávky. V noci 
vzácně, více při rozednění pak k síti tyto 
cestovatele přehrávka přiláká a ptáci se po-
chytají. Pro krátkou chviličku kroužkování, 
změření, zvážení a zdokumentování. Abych 

s pokusem nestál na jednom místě, chytal 
jsem též u Žehuňského rybníka, u Nového 
Bydžova, Starého Kolína, u polního letiště 
nad Osekem, u vodárny v Horním Bouso-
vě (mimořádně hezké místo s vyhlídkou) 
a ve Slavičím háji. Pokus umožnil vypilovat 
strategii chytání včetně optimálního mixu 
přehrávek, zachytil nástup migrace slavíka 
obecného, později i slavíka tmavého a při-
nesl první výsledek kroužkování. Rákosník 
velký, zlákaný z noční oblohy podobností 
zpěvu ve Slavičím háji před rokem byl letos 
zastižen na další cestě k jihu na italském 
pobřeží kolegyní tamní centrály. Letos 
s dokonalejší metodikou bylo okroužko-
váno přes dvě stě slavíků obecných a nad 
deset slavíků tmavých, hnízdících severně 
naší republiky až po Skandinávii. 

Odchyty takřka nepřetržité by nebylo 
možno podniknout bez podpory rodiny 
a institucí, které bylo prospěšné vyrozumět.

Od časů, kdy jsem odložil rybářskou 
udici už téměř nevím, jak nádherná jsou 
rána, která před chvílí ještě halila tma. 
Slavíci mi to připomněli. A to ještě před 
pár roky nikdo netušil, co se na obloze 
pod dohledem hvězd – ptačích pomocnic 
na dalekých cestách, může odehrávat. Ne-
znal bych potřebnost kdekterého keříku 
v krajině. Hrstky rákosí či kdejaké kaluže 
vody noční oblohu odrážející. Zůstal bych 
v místě přešlapující, nebyl bych dál.

Pavel Kverek

Post av dům , zploď syna a zasaď strom …
Moje dnešní zamyšlení začíná lidovou 

moudrostí, která je určená tentokrát speci-
álně mužům. Její první část radí k výstav-
bě a budování. Druhá část se stará o pře-
dání osobní moudrosti a zkušenosti další 
generaci. A třetí část se týká péče o životní 
prostředí každého z nás.

Sázení stromu má často symbolický 
význam. Výsadba souvisela s narozením 
dítěte, s ochranou vesnických stavení, 
s různými výročími. Pro obyvatele našeho 
území měly odpradávna největší ohlas lípy 
a duby. Staří Slované uctívali dub jako síd-
lo boha blesku a hromu Peruna. Lípa byla 
zasvěcená Ladě spojované s láskou, jarem 
a manželstvím. Až v době národního obro-
zení se začal dub pojit více s germánskými 
národy a lípa zase se slovanskými. Oficiál-
ně se lípa stala jedním z našich národních 
symbolů po Všeslovanském sjezdu v Praze 
v červnu roku 1848.

Když chci dětem lípu nějak přiblížit, 
říkám o ní, že je nositelkou srdečnosti. 
Lípa zpodobňuje „třikrát srdce“ listem, 
tvarem koruny i kořenového systému. Pů-
vodní název malolisté lípy zní: lípa srd-
čitá. Lipové ratolesti dosud zdobí mnohé 
pomníky, prapory, prezidentskou stan-
dartu, vojenské uniformy i státní pečeť. 
Na dřívější korunové minci byla dívka 
sázející lipku...

Lípy se slavnostně vysazovaly právě 
v upomínku na důležité události v dějinách 
našeho národa. Například památné lípy 
v Nepřívěci byly vysazeny na památku zru-
šení roboty roku 1848. V Dolním Bousově 
Na Rachvalách byly 16. dubna 1919 vysa-
zeny dvě „lípy svobody“ jako připomínka 
prvního výročí vzniku Československa. 
Protože se v jejich blízkosti každoročně pá-
lily velké ohně (pálení čarodějnic), obě lípy 
tím velmi trpěly. 24. 4. 1989 do navazují- Stoletá lípa na Rachvalách
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cího pásu zeleně pionýři vsadili dvě další 
lipky, jako oslavu 70 let vzniku republiky 
a 40 let založení pionýrské organizace. 

Z lipek vysazených v roce 1989 nepřeži-
la do dnešních dnů žádná, zato stále stojí 
jedna ze stoletých lip. Je na ní vidět, že ne-
měla lehký život. V současné době probíhá 
intenzivní spolupráce Města DB s odbor-
níky – arboristy a dendrology, kteří dopo-
ručí další postup při ošetření a konzervaci 
staré lípy. Péči a ochranu si jistě zaslouží. 
Město plánuje okolí lípy vyčistit a osadit 
lavičkou. Z místa je krásný výhled na zá-
pad slunce nad Bousovem. Mělo by zde 
také přibýt důstojné označení památného 
stromu. 

Naši předkové zasazovali stromy nejen 
na oslavu svobody, ale i k připomínce kon-
ce války, na památku padlým nebo na pro-
test proti ruské okupaci. Stromů svobody 
mohlo být více, ale na mnohé z nich se 
v průběhu let zapomnělo nebo ustoupily 
výstavbě nebo byly odstraněny kvůli bez-
pečnosti. Obracím se zvlášť na naše pa-
mětníky – pokud máte nějaké informace 
o podobných stromech v Dolním Bousově 
a okolí, určitě si je nenechávejte pro sebe. 
Budeme moc rádi, když vaše postřehy obo-
hatí údaje ve zdejších kronikách.

Pěkným zvykem je sázení stromů 
ke Dni Země (20. 10.). V roce 2011 napří-
klad proběhla společná výsadba stromů 

a keřů na zahradě v okolí nové dolnobou-
sovské knihovny, v loňském roce se spo-
lečně obnovila přestárlá výsadba břízek 
v prostoru Na Školništi.

Letos v říjnu Město Dolní Bousov 
plánuje výsadbu lípy v zahradě za koste-
lem jako připomenutí 100. výročí vzniku 
republiky. Slavnostní výsadba proběhne 
během oslav výročí republiky v Dolním 
Bousově, které se budou konat 6. října.

Na internetu se tématu lip svobody vě-
nuje například Nadace Partnerství, více 
zjistíte návštěvou těchto webových strá-
nek: www.stromysvobody.cz nebo www.
lipyrepubliky.cz.

Bechov sk ý HODGEPODGE a otev ř ení 
hasičského hřiš tě na S vobodíně

Myšlenka vybudovat hasičské hřiš-
tě na Svobodíně rezonovala mezi členy 
SDH Bechov již po řadu let. Bylo to ale 
zejména zintenzivnění naší sportovní 
činnosti v posledních letech a potřeba 
kvalitního tréninkového zázemí, co defi-
nitivně rozhodlo o nezbytnosti začít s vý-
stavbou. K onomu pomyslnému prvnímu 

kopnutí do země došlo na podzim roku 
2016, kdy jsme začali s kultivací pozemku 
na Svobodíně, kde mělo naše nové hřiště 
vyrůst. Práce pak průběžně pokračovaly 
až do srpna letošního roku, kdy se nám 
podařilo hřiště uvést do takového stavu, 
že bylo způsobilé pro slavnostní otevření 
a první zatěžkávací zkoušku oficiální akcí. 

Rozhodli jsme se u této příležitosti uspořá-
dat soutěž v požárním útoku, kterou jsme 
pojmenovali Bechovský Hodgepodge.

V současné době jsou na hřišti dvě pl-
nohodnotné travnaté dráhy pro požární 
útok v provedení na 3B, každá se zpevně-
nou základnou ze zámkové dlažby o plo-
še 130 m2. Proinvestováno bylo 150 tisíc 

Stříhání pásky při slavnostním otevření nového hasičského hřiště na Svobodíně; Autor Mirek Příhoda
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korun, které byly z 90 % hrazeny z roz-
počtu města Dolní Bousov. Většina prací 
probíhala svépomocí díky členům SDH 
Bechov a obyvatelům obcí Bechov a Svo-
bodín, kteří zde odpracovali, za ty necelé 

dva roky, 1700 hodin. Rád bych poděkoval 
městu Dolní Bousov a jeho starostovi Mi-
roslavu Bočkovi, panu Robertu Olbrichovi 
a Oldřichu Královi za jejich podporu při 
naplňování našich plánů.

Bechovský Hodgepodge – soutěž v po-
žárním sportu

Soutěž v požárním útoku byla uspo-
řádána v kategoriích muži a ženy se spo-
lečnou dráhou na 2B a sklopnými terči. 
Oproti běžnému provedení jsme do průbě-
hu útoku vložili jeden nestandardní prvek, 
kterým bylo losování postů jednotlivých 
soutěžících. Až teprve těsně před provede-
ním útoku se jednotliví členové družstva 
dozvěděli, na jakém postu poběží. O cel-
kovém umístění rozhodl součet časů ze 
dvou útoků. 

Po oficiálním konci soutěže proběhla 
na žádost mnoha družstev ještě neofici-
ální exhibice, kdy družstva provedla útok 
ve své nejsilnější sestavě, v jaké jsou běžně 
zvyklá trénovat. Pro nás, jako pro pořa-
datele, to bylo nejhezčí možné zakončení 
akce a známka toho, že se u nás ostatním 
družstvům líbilo. Video z celé soutěže je 
možné vidět na webu www.sdhbechov.cz. 

V pořádání sportovních akcí budeme 
pokračovat i příští rok. Jejich počet je za-
tím otevřený, co je ale v této chvíli jisté, 
je zařazení naší soutěže Pohár Formanka 
do Boleslavského poháru. Soutěž bude 
pořádána pro všechny kategorie, tudíž se 
Svobodín může těšit na účast více než 70 
sportovních družstev.

Miloslav Tauchman
velitel SDH Bechov

Bechovský Hodgepodge - celkové pořadí muži
Poř. Družstvo Výsledný čas

1. Bechov 38,25s

2. Nová Ves u Bakova 41,22s

3. Bítouchov 42,58s

4. Bakov nad Jizerou 45,58s

5. Smilovice 46,02s

6. Dobšín 52,76s

7. Plazy 58,92s

8. Solec-Malobratřice 60,34s

9. Těpeře 64,95s

10. Pilínkov, Liberec XXIV 73,57s

11. Bystřice 81,92s

Bechovský Hodgepodge - celkové pořadí ženy
Poř. Družstvo Výsledný čas

1. Semčice 57,38s

2. Plazy 71,73s

3. Bechov 80,02s



Dolnobousov sk ý spor tov ní k lub
Fotbalová sezóna 

2018-2019 právě za-
čala. Po 20-ti letech 
strávených v I.B. tří-
dě náš klub vstupuje 
do sezóny, která bude 
premiérová v I.A třídě 

ve skupině B. A také vstupuje do sezóny, 
kdy na jejím konci oslavíme výročí 100 let 
od založení klubu. Největší změna se udála 
na fotbalovém stadiónu, kdy během měsí-
ce června a července proběhla rekonstruk-
ce hrací plochy a podloží. Práce provedla 
firma AGRO CS a.s. a investorem bylo 
město Dolní Bousov. Samotné osetí nové 
plochy proběhlo 14. 7. 2018. Z tohoto dů-
vodu musela naše mužstva zahájit soutěže 
na hřišti FK Dlouhá Lhota (áčko) a na hři-
šti FK Obruby (mládež a béčko). Tímto ve-
dení klubu děkuje klubům z Dlouhé Lhoty 
a Obrub za ochotu a vstřícnost.

O všech změnách a termínech budou 
fanouškové včas informování na webo-
vých stránkách klubu, či ve vitrínách 
na náměstí a na fotbalovém stadiónu.

Informace k jednotlivým mužstvům: 
 A-mužstvo – trenérem zůstává Luděk 

Holub. Mužstvo posílil útočník Adam Sí-
tař, který přichází z SK Kosmonosy a útoč-
ník Jakub Kuhn, který přichází z Jiskry 
Mšeno-Jablonec nad Nisou. Po jarní části 
zůstal v kádru také David Altman z Mni-
chova Hradiště. Naopak na odchodu je 
Jan Vodák, který přišel na jaře z Mnicho-
va Hradiště a také Radek Bartoň, který 
má namířeno do Pěčic. Jinak kádr zůstává 
beze změn. Příprava proběhla v domácích 
podmínkách, proložená několika příprav-
nými zápasy. Cílem je hrát důstojnou roli 
v nové soutěži.

B-mužstvo – po oslavách postupu 
do Okresního přeboru zahájili přípravu 
hráči společně s áčkem. Trenérem zůstává 
Petr Havel. Do mužstva se zapojí dorosten-
ci, kteří ukončili své působení v mužstvu 
dorostu a posunuli se do mužstva dospě-
lých. I další nadějní dorostenci dostanou 
šanci v mistrovských zápasech tak, aby se 
postupně připravovali na přechod do muž-
stva dospělých. Cílem je hrát v klidných 
patrech tabulky.

Dorost – skončili trenéři Miroslav 
Rejzek a Miroslav Šmíd. Novým trenérem 
se stal Jirka Kosina.  Kádr se velice ob-
mění, protože skončilo sedm hráčů, kteří 

přecházejí do mužstva dospělých. Naopak 
se posune několik hráčů z mužstva žáků. 
Je to každoroční koloběh, který musíme 
zvládnout. V dohraném ročníku hrál do-
rost klidný střed tabulky, cílem je vyhnout 
se sestupovým starostem.

Žáci – budou hrát Okresní přebor. Tre-
nérem zůstává Michal Šolc, asistenti Petr 
Kobrle a Robert Novotný. Každoroční ko-
loběh hráčů, kteří odchází do vyšší katego-
rie, a kteří přicházejí z kategorie nižší, se 
udál i před touto sezónou. Před trenéry je 
úkol zapracovat nové hráče, aby si zvykli 
na fotbal v kategorii žáků. Trojici trenérů 
se to úspěšně daří již několik let. 

Starší přípravka – nejvíce početné muž-
stvo povedou společně Milan Karn, Milan 
Hrdý a Martin Kollátor. Mužstvo bude 
hrát Okresní přebor o 14-ti mužstvech + 
další vybrané turnaje a přátelská utkání. 

Mladší přípravka – mužstvo povede 
dále Petr Vynikal, hráč A-mužstva, asis-
tenty si vybere z řad hráčů nebo rodičů. 
Mistrovská utkání se budou hrát turnajo-
vým způsobem. 

Kádr mladší přípravky tvoří 18 hráčů 
(rok narození 2010 a 2011). Po minulé 
sezoně přešlo 9 hráčů do starší přípravky 
a do mladší přípravky se posunulo 7 hráčů 
z tzv. „přípravky pro minižáky“. Tréninky 
jsou 2x týdně (úterý a čtvrtek od 16:30). 
Na podzim odehrajeme 5 mistrovských 
turnajů v divizi I.A. Našimi soupeři jsou 
Benátky nad Jizerou, Dobrovice, Kněž-
most a Kosmonosy. V této kategorii nejde 
ani tak o výsledky jako spíše o rozvoj her-
ních dovedností jednotlivců. Nicméně ka-
ždé vítězství děti potěší a je jim odměnou 
za dobrý přístup k tréninkům.

Přípravka – náš potěr povedou zkuše-
ní matadoři Mirek Buriánek, Josef Hruš-
ka a Jakub Havel. Fotbalovou abecedu je 
učí již několik let a to velice úspěšně. Což 
určitě potvrdí trenéři ve vyšších kategori-
ích. Práce s dětmi ve věku 5-7 let je velice 
náročná, proto jim přejme mnoho zdaru 
s novými adepty a talenty. Mužstvo bude 
hrát přátelská utkání turnajovým způso-
bem. Tato kategorie nemá oficiální soutěž.

Stará garda – mužstvo dále povedou 
Petr Nechánský ml. a Mirek Boček. Gar-
da se schází každou středu, aby udržovala 
svá vypracovaná těla. Na podzim se hraje 
opět několik přátelských zápasů, pokud se 
najdou soupeři.

Dále bychom chtěli vyzvat všechny 
fanoušky bousovské kopané, pokud mají 
doma nějaké historické fotografie, pamě-
ti nebo další materiály, které by souvise-
ly z historií klubu, aby je zapůjčili klubu 
na připravovanou výstavu v rámci oslav 
100 výročí založení klubu. Kontaktní oso-
bou je František Ječný, Miroslav Boček 
a Miroslav Buriánek.

Děkujeme
Miroslav Boček

Podzimní výsledky
A-mužstvo
DBSK „A“ – FC VLAŠIM „B“ 1 : 1 

(1:0) PK 2:4, branka: 11‘ Sedláček David; 
Pěčice – DBSK „A“ 2:1 (0:0), branka: 75‘ 
Šolc Jakub; DBSK „A“ – TK SLOVAN 
Lysá nad Labem  2:0 (1:0), branky: 30‘ 
Koštíř Marek, 75‘ Tomíček Radek; Mni-
chovo Hradiště – DBSK „A“ 5:1 (3:0), 
branka: 78‘ Stejskal Jan; DBSK „A“ – TJ 
JAWA Divišov 2:1 (1:0), branky: 12‘ Kasal 
Jakub, 75‘ Sedláček David; DBSK „A“ – 
Čelákovice 3:2 (1:2) PK 3:2, branky: 15‘ 
Kuhn Jakub, 77‘ Tomíček Radek.

B-mužstvo
DBSK „B“ – Čejetice 6:1 (2:0), bran-

ky: Šolc J. 20́ , 38́ , 63́ , Šolc M. 53́ , Tomí-
ček 60́ , 69́ ; Doubrava „A“ – DBSK „B“ 
3:1 (2:1), branka: Šolc Jakub 13́ ; Dlouhá 
Lhota – DBSK „B“ 2:0 (1:0); Sokol Řepov 
– DBSK „B“ 2:2 (1:1).

Dorost
DBSK – FK Brandýs n. Labem 1:3 

(0:2), branka: Hercík Lukáš 62́ ; Kostomla-
ty n. Labem – DBSK 8:0 (5:0); DBSK – FK 
Dobrovice 4:3 (1:2), branky: Nosek Patrik 
25́ , Pavliš Aleš 53́ , Verecký Petr 54́ , Ort 
Petr 68́ ; DBSK – SK Zeleneč 1:7 (1:3), 
branka: vlastní.

Žáci
DBSK – FK Zdětín 6:1 (4:0), branky: 

Rejzek David 4x, Novotný Michal, Zvě-
řina Lukáš; Doubrava – DBSK 2:1 (1:1), 
branka: Rejzek David; DBSK – Sokol Pěči-
ce 1:9 (1:6), branka: Rejzek David; DBSK 
– FK Krnsko 10:0 (3:0), branky: Zvěřina 
Lukáš 3x, Rejzek David 2x, Novotný Mi-
chal, Svoboda Ondřej, Toman Jan, Pilař 
Ondřej, Brezáni Filip.
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Zdravotní problémy změnily Živného plány
Na několik armwreslingových akcí se 

chystal František Živný v září. Zdravotní 
problémy mu ale vystavily stopku. Vyso-
ká hladina cukru znamená omezení silné 
zátěže organismu, tedy obvyklý trénink 
s těžkými činkami i zápolení za pákař-
ským stolem.

V sobotu 8. září ještě stihnul absolvovat 
akci v Dašicích (pardubický kraj), kde se 
konalo 20. posvícení a zároveň 20. ročník 
soutěže v páce. Živný byl pozván jako roz-
hodčí a jako aktér exhibice. „V Dašicích 
zápolilo šest žen a přes dvacet mužů. Mají 
zde i soutěž manželských párů, které se zú-
častnily čtyři dvojice. Prostě pořádná posví-
censká zábava. Já jsem si na exhibici pozval 
Lukáše Mráze, takže jsme dali dohromady 
za stolem 440 kilo živé váhy – já 220, on dvě 
stě.  O týden později v sobotu 15. září jsem 
se chystal do Maďarska, pak na soutěž Pepa 
Open Opava. To je volná soutěž s kulturista-
ma o peníze. Ale dostal jsem od své lékařky 
zákaz, takže jsem nikam nejel. Za 14 dní 
je v Praze kulturistická soutěž EVLS, jejíž 
součástí je i představení jiných silových spor-
tů, tedy i páky (EVLS se koná 28. – 29. 9. 
na výstavišti Praha Letňany. Součástí je 

Expo vystavovatelů z celého světa, Do-
provodný program devíti silových sportů 
v podání těch nejlepších, EVLS Prague 
Amateur – šance pro závodníky všech 
asociací i amatéry a AVLS Prague Pro – 
soutěž hvězd IFBB Pro League dva týdny 
po Mr. Olympia.). Budu s klukama jen na-
bírat další zájemce do oddílu. Pak si odpoči-
nu. Pokud se můj zdravotní stav zlepší, chtěl 
bych jet v listopadu na Moravu, kde bude 
Dušan Tesařík pořádat v Hluku extraligu. 
Tam bych se snad rozjel a příští rok bych 
chtěl absolvovat Golemovu ruku, mistrovství 
republiky a mistrovství světa nebo Evropy. To 
mi slíbil zafinancovat pan Zetka. Na jedno 
z toho bych chtěl jet.“

Co konkrétně máš zakázané? „Nesmím 
zvedat těžké váhy a závodit. Mám se pohy-
bovat, chodit na procházky, plavat, jezdit 
na kole. S menšími váhami můžu cvičit. Ni-
kdy jsem takovéto problémy neměl, tak mě 
to dost zaskočilo.“

Ostatní bousovští borci se chystají 
na Pepa Open Opava, kam chtějí 3. listo-
padu vyrazit všichni. Eliminace se konají 
v pasážích různých obchodů, nejlepší dva 
si to rozdají ve finále v opavském divadle 

o finanční odměnu. Současně je to první 
kolo extraligy. Zajímalo mě, zda bude ně-
jaká pákařská soutěž i v Bousově. „Chtěl 
bych v Bousově uspořádat jedno kolo extra-
ligy, pokud nám město poskytne prostory. 
Bylo by to buď v listopadu, nebo začátkem 
roku 2019.“

A s jakými plány jdou dolnobousovští 
pákaři do nové sezóny? „Všichni bychom 
chtěli ukořistit medaili na mistrovství světa 
nebo Evropy. Velkou šanci má Ruda Stezka, 
který usilovně cvičí a má velkou naději uspět. 
Šance má i Milan Hyršal. Já bych se chtěl 
pochlapit v kategorii Masters, i když to ne-
bude jednoduché. Budu se tahat s borcema 
o pět let mladšíma, protože to je kategorie 
nad čtyřicet roků. Na mistrovství republiky 
bychom měli všichni získat medaile, nejlépe 
zlaté. To ale bude až koncem května či začát-
kem června 2019.“

O ambicích jednotlivých borců samo-
zřejmě nejvíc napoví výsledky v extralize. 
Kdo vyhrává v extralize, obvykle uspěje 
i na republice. Za devět měsíců se tedy 
uvidí, jak se přání Františka Živného na-
plnilo.                                                          

Miloslav Ječný

Ondřej Ječný už 
třináct let usiluje 
o ocelového muže

Už od roku 2005, tedy dlouhých třináct let, bojuje Ondřej Ječ-
ný v soutěži Ocelový muž (www.ocelovymuz.cz). Ta kombinuje 
silové disciplíny s během a jízdou na kole, takže vyžaduje velkou 
všestrannost. A Ondřej si vede výborně, vždyť vloni i letos vyhrál 
každý závod, kterého se zúčastnil.

Ocelový muž zahrnuje celkem pět disciplín. Začíná se bench-
presem. Závodníci musí vleže na lavici zvedat od prsou činku těž-
kou 65 kilogramů do natažených rukou. Další jsou shyby na hraz-
dě. Úchop může být maximálně v šířce 75 cm, čelem se pak borci 
musí dotknout míčku umístěného 20 cm nad tyčí, které se drží. 
Leh-sed je na dvě minuty, během níž se snaží udělat jich co nejvíc. 
Leží na podložce, pokrčené nohy jsou patami opřené o dvacetiki-
lový kotouč (z činky) opírající se o podložku. Ruce jsou za hlavou 
spojené držením provazového kroužku o obvodu 30 cm. Rozhodčí 
závodníkovi nakreslí na střed pokrčených kolen rysku. A té se 
musí dotknout oběma lokty současně. Při návratu na podložku 
se jí musí paže dotknout. Běh má pravidla jednodušší. Trať bývá 
dlouhá 5 kilometrů (plus mínus půl kilometru podle místních 
podmínek), startuje se hromadně. Zato jízda na kole na 40 km Ocelový muž - Ondřej Ječný uprostřed.



(plus mínus pět kilometrů podle podmínek) se startuje v inter-
valech a je zakázáno jet „v háku“. Za dosažené výkony dostávají 
závodníci body podle určitých koeficientů s ohledem na kategorii. 
Muži mají kategorie do 39 let, od 40 do 49, od 50 do 59 a nad 60 
let. Ženy pak do 39 a nad 40 let.

V loňském roce se konaly celkem čtyři závody – Tišnov, Jičín, 
Ostrava a Bartošovice. Soutěžení v Ostravě se Ondřej nezúčastnil 
pro nemoc. Ostatní tři vyhrál s výkony 4228 bodů, 4136 bodů 
a 4421 bodů. Celkově byl druhý za Martinem Kubánkem, který 
ale absolvoval všechny čtyři podniky. Letošní rok nabídl závody 
tři – Jičín, Tišnov a Žebrák. První a třetí Ondřej Ječný vyhrál, 
v Tišnově 2. června pro nemoc nebyl. A jak si vedl na obou vítěz-
ných závodech? V Jičíně 19. května vyhrál benchpres (58 zdvi-
hů činky) a kolo (59:32), druhý byl ve shybech (23) a lehu-sedu 
(103). Třetí byl v běhu (19:56). Celkově získal 4182 bodů a vyhrál. 
Podobně si vedl 8. září v Žebráku. Vyhrál benchpres (52) a kolo 
(1:04:24), druhý byl ve shybech (26) a lehu-sedu (106), pátý v běhu 
(21:23). Celkově vybojoval 4245 bodů a opět zvítězil.

Umístění v jednotlivých ročnících Ocelového muže se boduje 
a získané body se započítávají do Karlosova poháru. V něm je mo-
mentálně Ondřej Ječný na třetím místě. Za třináct ročníků získal 
328 bodů. Před ním jsou Jaroslav Štěpán (370 bodů za 15 účastí) 
a Martin Svoboda (347 bodů ve čtrnácti ročnících). Před ně se 
Ondřej dostane patrně tehdy, až jeho soupeři ukončí své působení 
v soutěži.

Třináctý rok startuješ na závodech v Ocelovém muži. Baví tě to 
ještě? „Musím se přiznat, že letos jsem musel hledat motivaci k účasti 
na závodech. Nakonec mi to ale nedalo a přesto že jsem nezačal speci-
álně trénovat, tak jsem se závodů zúčastnil dvou závodů ze tří. Druhý 
v pořadí jsem vynechal, protože jsem nestíhal se přemístit na Moravu, 
kde se to konalo. Ono když člověk přijede na závody a vidí ostatní, 
tak motivaci získá. Většina soupeřů jsou moji dobří kamarádi, takže 
motivací je i uspět v souboji s nimi.“ Znamená to, že třináctý ročník 
bude tvým posledním v Ocelovém muži? „To určitě ne. Příští rok 
hodlám pokračovat už třeba jen z toho důvodu, že letošní ročník byl 
takový slabší. Byly jen tři závody, protože došlo k neshodám mezi 
zakladatelem soutěže Karlem Vydrou (podle něho je Karlosův pohár) 
a moravským pořadatelem Martinem Svobodou. Ten začal zavádět 
spoustu různých koeficientů pro hodnocení výkonů, což se většině zá-
vodníků nelíbilo. A vyústilo to tak, že tradiční moravští pořadatelé 
letos závody neudělali. A protože byly jen dva závody, byl Karlosův 
pohár přerušený a bude pokračovat příští rok.“

V kategorii mužů je nejstarší kategorie nad šedesát let. Dosta-
neš se časem až do ní? „No, zrovna na závodech v Žebráku jsme 
si s mými vrstevníky říkali při pohledu na čtyřiasedmdesátiletého 
účastníka z Německa, jestli budeme jako on. Máme na to čtyřicet let, 
takže nás čeká hodně dlouhá závodní kariéra. Je to dobrá motivace 
udržovat se fit až do takového pokročilého věku.“ Zmínil ses, že jsi 
letos neabsolvoval speciální trénink. Proč? A co to vlastně pro 
tebe je speciální trénink? „Důvodem byla ztráta motivace i z důvodu 
zrušení několika závodů. Nakonec jsem si řekl, že to zkusím absolvo-
vat bez speciálního tréninku. Naštěstí tělo si pořád zátěž pamatuje, 
takže po závodě sice bolí o něco víc, ale pořád tam něco je. Jednak je 
to silový trénink. V posilovně zařazuji speciální systém na benchpres 
a shyby. Jedu svůj vlastní systém. Začínám trénovat s padesátikilovou 
činkou a s tou jedu na maximální počet opakování až do selhání. To 
je takových sto až sto deset opakování. Pak hned přiložím deset kilo 
a jedu znovu. A znovu a znovu, až má činka sto deset či sto dvacet kilo 

a s ní udělám jedno opakování. Tím skončí moje tréninková jednotka.  
Tím se zvýší její časová náročnost o půl hodiny. Je to náročné přede-
vším na psychiku při častých opakováních. Po krátké pauze naložím 
soutěžní váhu 65 kilo a jedu podle pravidel, tedy výdrž v horní i dolní 
úvrati. Následuje trénink prsou a tricepsu. U vytrvalostních disciplín 
to znamená navýšit objem běhu a jízdy na kole. To jsou minimálně 
dvě hodiny týdně běhání a na kole ideálně asi čtyři sta kilometrů 
týdně.“

Podle výsledků jsou tvojí doménou silové disciplíny. „Daří se mi 
hlavně v benchpresu. Tam jsem absolutně nejlepší, protože dokážu jít 
přes bolest a fyzické selhání. Shyby a lehy – sedy jsem lepší průměr, 
v běhu mám rezervy pořád. To plyne z toho, že patřím k těžším závod-
níkům. Letos jsem sice tolik netrénoval, ale zato jsem zhubnul o tři 
kila a hned jsem se zlepšil o minutu. A na kole se umisťuju na prvním 
či druhém místě.“ Silově jsi na tom velice dobře. Neuvažuješ zkusit 
i nějaký jiný sport? „To jsem letos dlouho plánoval. Chtěl bych zkusit 
nějaký vytrvalostní překážkový běh, jako je třeba Spartan Race. Pří-
telkyně se vloni i letos zúčastnila Pradator Race, tak jsme plánovali 
zúčastnit se spolu závodu na Klínovci. Ale když jsme se byli proběh-
nout, zvrkla si kotník, z jejího startu sešlo a mně se samotnému ne-
chtělo. Příští rok ale určitě nějaký takový závod půjdu. Myslím si, že 
by mě to bavilo, protože při něm je důležitý nejen běh, ale hodně i síla 
při překonávání překážek. A když už budu startovat, nechtěl bych si 
udělat ostudu. Tak uvidím.“

A samozřejmě uvidíme i my, jak si Ondřej Ječný povede. Plánů 
má na rok 2019 dost – absolvovat závody Ocelového muže, zkusit 
si nějaký překážkový závod. Při jeho usilovnosti se dá očekávat, že 
uspěje a bude dobře reprezentovat Dolní Bousov.                                    

Miloslav Ječný
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Velká rekonstrukce bit v y z 1 .  světové válk y
Velká rekonstrukce bitvy z 1. světové války se odehraje v sobotu 

6. října v Dolním Bousově. Prostor Na Školništi prostoupí oblaka 
dýmu, výstřely z pušek, kulometů i lehkých děl. Bude-li organizáto-
rům přát počasí, tak by se nad Dolním Bousovem měl odehrát letec-
ký souboj. Kromě samotné bitvy, která má být vrcholem oslav 100 
let od založení republiky, bude probíhat v Bousově pestrý doprovodný 
program a budou připraveny i stánky s občerstvením.

Od 11 hodin budou na náměstí TGM v Dolním Bousově k vidě-
ní vojáci v uniformách z 1. světové války a dobová vojenská techni-
ka. Konkrétně bude k vidění polní ležení armád 1. světové války 
s polním lazaretem C. & K. rakousko-uherské armády a vojáky, 
dále polní kuchyně s ochutnávkou dobové stravy v poli. Taktéž 
zde budou přítomni vojáci císařské německé armády v unifor-
mách úderných oddílů Sturmtruppe a vojáci carské ruské armády 
z dobrovolného sboru, kteří se dobrovolně přihlásili a bojovali 
po boku spojenců na západní frontě proti němcům. K vidění bude 
i ruční historická hasičská stříkačka tažená koňmi s obsluhou, za-
půjčená obcí Rohatsko. Přítomný konferenciér jednotlivé armády 
na náměstí představí a okomentuje jejich ústroj – výstroj a zbraně.

Mezi 11. a 16. hodinou bude v budově základní školy k vidě-
ní výstava dobových fotografií a historických fotografií ze života 
školy. Zároveň je plánován den otevřených dveří školy, kdy bude 
možná prohlídka prostor školy a přehlídka veškerého moderního 
vybavení používaného při výuce. 

Významným bodem programu odehrávajícího se na náměstí 
bude ve 13.30 příjezd T. G. Masaryka a odhalení busty TGM. „Pre-
zidenta Masaryka“ přivítají chlebem a solí společně se starostou 
města bousovští baráčníci. Slavnostní odhalení doprovodí několi-
ka písněmi pěvecký sbor Stojmír-Bendl. Bustu Tomáše Garrigua 
Masaryka věnoval svému městu dolnobousovský rodák pan Josef 
Doškář, který nyní žije v Novém Boru.   

V rámci doprovodného programu je také v galerii Na faře při-
pravena výstava fotografií a památek na několik dolnobousov-
ských legionářů. Dalším bodem programu bude zasazení lípy svo-
body v zahradě za kostelem. Lípa tak po 99 letech naváže na tradi-
ci sázení lip svobody v Bousově. V roce 1919 byly dvě lípy svobody 
vysazeny na kopečku nad Bousovem – Na Rachvalách. Prostor 

kolem jedné zbývající stoleté lípy bude ke konci října vyčištěn 
a osazen lavičkou a pamětní deskou.

Program bude plynule pokračovat slavnostním odhalením ob-
noveného pomníku padlým v 1. světové válce, který se nalézá vlevo 
před vstupem na hřbitov. Zde bude za přítomnosti čestné unifor-
mované vojenské stráže, skautů a Sokolů odhalen nový (již třetí) 
sokol, který původně zdobil vrchol pomníku. Bude také doplněna 
deska se jmény padlých.

Program dne vyvrcholí v 15.30 ukázkou dobových bojů z 1. světo-
vé války. V rozmezí cca 40 minut proběhnou v prostoru Na Školniš-
ti dvě bojové ukázky. Jedna bude představovat plynový útok u Ypry 
s účastí ruského dobrovolného sboru na západní frontě proti němec-
ké císařské armádě Sturmtruppe. Přiblíží hrůzu osobních soubojů 
muže proti muži. K vidění i bude příjezd rakouského obrněného au-
tomobilu Romfell, nebo příjezd historické hasičské stříkačky, kte-
rá bude po bitvě hasit požár na bojišti. Boj proběhne za podpory 
letectva a pyrotechniky. Za příznivého počasí bude možnost spatřit 
letoun Fokker D VIII (Německo) a Nieuport 12 (Francie). Druhá 
ukázka představí východní frontu a vznik ČS legií. 

Součástí oslav bude také pieta na Horním Bousově. Po bitevní 
ukázce (cca v 16.45) se vojáci všech zúčastněných jednotek přesu-
nou k slavnostnímu položení věnce k pomníku u školy v Horním 
Bousově. Zároveň zde bude vypálena čestná salva. Na Horním 
Bousově je na pomníku jméno vojáka C. & K. rakousko-uherské 
armády Karla Rychtra (narozen 1896), který padl v roce 1914 
na východní frontě v boji proti carskému Rusku. Položení věnce 
k uctění památky se zúčastní jeho přímý potomek Vlastimil Zelba 
žijící v Dolním Bousově a současný člen C. & K. LandwehrInfan-
terie Regiment Nr. 10 Mladá Boleslav.

Na celé akci a její přípravě se mimo jiné podílejí:

► Spolek Sever 2013
► C. & K. LandwehrInfanterie Regiment Nr. 10 MB
► C. & K. Infanterie Regiment Nr. 73 Železnice
► Dobrovolní hasiči Rohatsko

Všichni jste srdečně zváni.

Sháníme nové zaměstnance pro oblast 
Mladoboleslavska a Mnichovohradišťska

Chcete, aby měla Vaše práce smysl? Máte kladný vztah k lidem, těší 
Vás dělat je spokojenými a šťastnými? Chcete každý den usínat 

s pocitem, že je díky Vám mnoha lidem lépe?

Máme pro Vás zajímavou pracovní nabídku na pozici:
– osobní asistence – pečovatelství v domácnostech seniorů 
a handicapovaných se mzdou 16 500 – 18 000 Kč

– Pracovat u nás můžete na hlavní pracovní poměr nebo třeba jen brigádně, 
při mateřské dovolené či při studiu na VŠ. 
– Našim zaměstnancům nabízíme celou řadu nadstandardních benefitů, 
včetně stravenek, drobných půjček, právních služeb, podpory vzdělávání. 
 

Zaujala Vás naše nabídka? Stačí zavolat na 777 831 749 nebo napsat 
na personalni@spokojenydomov.cz.
Těšíme se na spolupráci!

www.spokojenydomov.cz/kariera
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Společenská kronika
Poděkování 
Děkuji za gratulaci a dárek k mým narozeninám panu starostovi 
Královi a panu Štrosovi. Přeji mnoho zdaru při práci v obci.

Marie Vávrová, Rohatsko

Děkuji příslušným pracovníkům MÚ za hodnotný dar a i písem-
né blahopřání k mým narozeninám.

Popelka Zdeněk

Smuteční poděkování
Za projevené soustrasti děkuje

rodina Buriánkova.

Vzpomínka
Dne 16. 9. tomu bylo 20 let, co nás navždy opustil náš tatínek 
p. František Borovička z Rohatska. Všem, kdož jste ho měli rádi, 
děkujeme za tichou vzpomínku. S láskou vzpomíná 

dcera Jarmila a syn František s rodinami.

Kulturní t ipy 
1. – 6. 10. Týden knihoven – městská knihovna pro 
Vás:

1. 10. Půjčujeme v DPS, 10 – 11 hod.

3. 10. Divadlo pro děti, 16.00, Pejsek a kočička

4. 10. 100 let české písničky a křest knihy Le-
gionáři na Dolnobousovsku, 18.00, pořad s pís-
ničkami Karla Hašlara

5. 10. Promítáme v knihovně, 19.00, film 
Na krátko

6. 10. Máme pro Vás otevřeno, 9 – 16, výpůjč-
ky knih i v sobotu

6. 10. Oslava konce 1. sv. války a založení ČR, celý 
den, nám. TGM, Na Školništi

1. 11. – 28. 11. Velká válka 100. výročí konce, výsta-
va v galerii Na faře

2. 11. Kino v knihovně, 19.00, film Chata na prodej

9. 11. Žraločí šílenství v tichomořském ráji, 18.00, 
knihovna, beseda a dataprojekce

24. 11. Aranžování adventních věnců, 14.00, měst-
ská knihovna

Aktuální informace a podrobnosti najdete na 
www.infocentrum.dolnibousov.cz 

a na plakátovacích plochách.

Inzerce
 Prodám tříkolový elektrický vozík vhodný pro seniory a osoby 
se sníženou mobilitou. Ovládání jedním prstem, vhodný i do teré-
nu. Cena 24.000 Kč. Tel. 723 542 406.

Prodej slepiček
Drůbež Červený Hrádek prodává slepičky Tetra hnědá, 
Dominant ve všech barvách a slepičky Green Shell –
typu Araukana. 

Stáří 14 – 19 týdnů. Cena 159 – 195,- Kč/ks. 

Prodej se uskuteční: 20. října a 25. listopadu 2018 – 
Dolní Bousov – u vlak. nádraží v 15.00 hod.  

Při prodeji slepiček – výkup králičích kožek – cena dle 
poptávky.

Informace: Po – Pá      9 – 16 hod. 

tel.: 601 576 270, 728 605 840

www.drubezcervenyhradek.cz



Dolnobousovský SK – mužstvo A (2018/2019) – horní řada zleva: V. Zumr, F. Ječný, J. Kuhn, A. Pavliš, J. Šolc, R. Tomíček, J. Stejskal, 
M. Merva, A. Sitař, P. Ježek, L. Holub ml., L. Holub; spodní řada: M. Stránský, V. Bíšek, T. Šolc, P. Vynikal, J. Kasal, D. Sedláček, 
D. Altman, M. Sýkora

Dolnobousovský SK – mužstvo B (2018/2019) – horní řada zleva: P. Procházka, P. Havel, M. Polák, P. Kynčl, P. Vacek, L. Dajč, 
V. Zumr, R. Tomíček, L. Zahrada, O. Klíma, M. Boček; spodní řada: M. Šolc, J. Najman, M. Kollátor, J. Kasal, P. Havel ml., J. 
Pechánek, M. Oudrnický, J. Šolc

…nebo tento historický nákladní automobil.6. října bude k vidění i historická stříkačka z Rohatska…
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www.infocentrum.dolnibousov.cz
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